
 
سيدرضا فاطمى امين

قائم مقام توليت آستان قدس رضوى شد

 آستان  با حكم توليت آستان قدس رضوى قائم مقام جديد اين آستان نورانى با حكم حجت الاسلام والمسلمين رئيسى
منصوب شد. با حكم حجت الاســلام والمسلمين سيد ابراهيم رئيسى توليت 
آســتان قدس رضوى، ســيدرضا فاطمى امين به عنوان قائم مقام توليت اين 

 ............ صفحه 3آستان مقدس منصوب شد...

 CFT اكثر ايرادات مصوبه
برطرف نشده است

آيا حكم درازهى براى افكار عمومى قانع كننده است؟

مجازات نماينده حاشيه ساز با توبيخ و كسر حقوق

 سياست   13 آبان بود كه سخنگوى 
شوراى نگهبان از رد لايحه الحاق دولت 
كنوانسيون  به  ايران  اسلامى  جمهورى 
 (CFT) مبارزه با تأمين مالى تروريسم
و اعاده آن به مجلس خبر داد. عباسعلى 
«شوراى  نوشت:  توييتر  در  كدخدايى 

نگهبان لايحه CFT را در جلسات متعدد 
خود مورد بررسى قرار داد و واجد ايرادات 
و ابهاماتى دانست. اين نظر شامل موارد 
خلاف شرع، خلاف قانون اساسى و ابهام، 
در موعد مقرر براى مجلس شوراى اسلامى 
ارسال شده است». ايرادات شوراى نگهبان 

بر  نظارت  ايرادات هيئت عالى  با  همراه 
حسن اجراى سياست هاى كلى نظام در 
مجمع تشخيص مصلحت نظام بود كه 14 
آبان رئيس مجلس طى نامه اى به دبير 
شوراى نگهبان اعلام كرد كه مجلس به 
دليل عدم ارسال ايرادات مجمع تشخيص 

با  مبارزه  كنوانسيون  به  نظام  مصلحت 
تأمين مالى تروريسم در مهلت قانونى 20 
را موردبررسى  اين مجمع  ايرادات  روزه، 
قرار نمى دهد! اين رفتار عجيب مجلس 
ادامه داشت تا اينكه يك ماه بعد يعنى 14 

آذرماه نمايندگان...

 ............ صفحه 2

 رد اصلاحيه مجلس توسط شوراى نگهبان 

 ............ صفحه 7

منطق مدرن نمى تواند 
انقلاب اسلامى را تحليل كند

11
وقف كتاب به  ياد پدر

10
گفت وگو با حميد فخار، گرافيست مشهدى كه به بهانه چهلمين 

سالگرد شهادت پدرش طرح «وقف كتابخانه در گردش» را كليد زده

دكتر حسين كچوئيان معتقد است تحليل تاريخ، بدون اخلاق ممكن نيست

زهر بى مبالاتى 
كام خليج فارس را تلخ كرده است

6
به دليل سرازير شدن 1500 ليتر پساب شهر بندرعباس به دريا
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يـــادداشــت  روز
 كسرى عاصفى

لعيا جنيدى، معاون حقوقى رئيس جمهور در 7 دى مصاحبه اى با خبرآنلاين در موضوع 
FATF داشت كه از نظر فنى و حقوقى خالى از اشكال نبود. اشكالاتى كه از سوى يك 
چهره حقوقى و به عنوان معاون رئيس جمهور بعيد و عجيب است. جنيدى در بخشى 

از مصاحبه خود درباره تأثير لوايح مربوط به...

 FATF تصميم گيرى هاى سياسى
مانع خروج ايران از ليست سياه

 ............ صفحه 7

نقدى بر خصوصى سازى 
آموزش در گفت و گو با 

معاون سابق وزارت

خطر 
نگاه صنعتى به 

آموزش و پرورش

بانك مركزى دستور داد ارز 
صادراتى سريع تر برگردد/ 
صادركنندگان: لقمه را دور 

سرمان نمى چرخانيم

ارز نيمـا 
نيـامد!

 ............ صفحه 5 ............ صفحه 4

:توليت آستان قدس رضوى در آيين آغاز عمليات اجرايى شهرك علم و نوآورى عالم آل محمد

احداث شهرك علم و نوآورى گامى بلند 
در راستاى تحقق مرجعيت علمى مشهد است

 ............ صفحه 3

:پيامبر اعظم
خداوند مجاهد 

در راه خود را صد 
درجه در بهشت 
بالاتر از ديگران 

رفعت مى دهد كه 
فاصله ميان هر دو 
درجه، از زمين تا 

آسمان است. 
مستدرك الوسايل

ج 11 - ص 18
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

حجت الاسلام والمسلمين عاملى دبير جديد شوراى عالى انقلاب فرهنگى شد  ايرنا: حجت الاسلام سيد سعيد رضا عاملى در جلسه ديشب شوراى عالى انقلاب فرهنگى به اتفاق آراء به عنوان دبير 
جديد اين شورا انتخاب شد.هشتصد و شانزدهمين جلسه شوراى عالى انقلاب فرهنگى شامگاه سه شنبه با حضور حجت الاسلام روحانى برگزار شد.يكى از دستور جلسات اين شورا، راى گيرى براى دبير جديد شوراى 

عالى انقلاب فرهنگى بود و دكتر عاملى به عنوان گزينه اصلى اين سمت به اتفاق آراء انتخاب شد. تا پيش از اين محمدرضا مخبردزفولى دبيرى شوراى عالى انقلاب فرهنگى را بر عهده داشت .

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

ماجراى  خليل خانه   آرش  سياست/   
رفتار زشــت و توهين محمد باسط درازهى 
نماينده مردم سراوان كه در آغاز، هيئت رئيسه 
مجلس براى حمايت از وى جلسه غيرعلنى 
تشكيل داد و وزير اقتصاد و رئيس كل گمرك 
را احضار و زير فشــار گذاشت و تا تهديد به 
استيضاح وزير نيز پيش رفت، با محكوميت 

اين نماينده به پايان رسيد.
هيئت نظارت بر نمايندگان ديروز نظر و حكم 
نهايى خود را پس از چندين جلسه در مورد 
نماينده ســراوان اعلام كرد كه شامل توبيخ 
شــفاهى و كتبى با درج در پرونده و جريمه 

كسر از حقوق وى است.
اگرچه نوع و سطح مجازات و برخورد با اين 
نماينده هتاك و اينكــه تا چه حد مى تواند 
افكار عمومى جريحه دار شده جامعه را ترميم 
كند جاى بحث دارد، اما اين اتفاق فى نفسه 
يك گام مثبت تلقى مى شــود. هرچند حالا 
اين ســؤال را مطرح مى كنــد كه مديريت 
مجلس و فراكســيون متبوع اين نماينده، 
يعنى فراكســيون اميد چگونه مى خواهند 
حمايت هــاى اوليه خود را پيــش از آنكه با 
بازخــورد منفى جامعــه در فضاى مجازى 
مجبور به عقب نشينى و تغيير موضع شوند، 

توجيه كنند؟

 40 حامى نماينده هتاك
حالا شايد آن 40 نماينده اى 
كه امضــاى خود بــا عنوان 
توهين كارمنــد گمرك پاى 
طرح اســتيضاح وزير اقتصاد 
كه على كــرد نماينده خاش 
آن را تهيه كرده بود، گذاشتند 
و خواستار بركنارى رئيس و 
مدير حراست گمرك شدند، 
بايد پاسخگوى اقدام عجولانه 

و تعصبى خود باشند.
شــايد اين روزها كه انتشــار 
فيلم ديگرى از ســيلى زدن 
حمداالله كريمى، نماينده بيجار 
و ديگر عضو فراكسيون اميد در سال گذشته 
به صورت مأمور پليس راهنمايى و رانندگى 
در فرودگاه مهرآباد منتشرشــده، اين ابهام 
پررنگ تر شده است كه قوانين موجود، فضاى 
حاكم بر مجلس و برداشت برخى نمايندگان 
از جايــگاه و حيطه اختيارات و مســئوليت 
خود و البته مهم تر از آن برخوردهاى رقيق 
و مسامحه آميز با اين گونه تخلفات نمايندگان 

برخلاف شدت و حدتى است كه مجلس در 
مواجهه با ديگر افراد و دستگاه ها از خود نشان 
مى دهد، چقــدر مى تواند جلوگيرى از تكرار 

چنين وقايعى مؤثر باشد؟!
حجت الاسلام سليمى، عضو هيئت نظارت 
بر رفتار نمايندگان اظهار داشــت: براى يك 
نماينده خوشــايند نيســت كه در پرونده 
مديريتى او چنين مواردى به لحاظ اهانت، 

توهين و يا حتى درگيرى ثبت شود.
وى همچنين گفت: حق شكايت براى كارمند 
گمرك باقى مانده و مى تواند در دادگسترى 
شكايت كند، ولى هيئت نظارت نمى تواند اين 

موضوع را بررسى كند.
وى درباره موضوع انتشار فيلم جلسه غيرعلنى 
مجلس شوراى اسلامى نيز گفت: قرار شد كه 
با نماينده اى كه فيلم جلسه غيرعلنى را ضبط 
و پخش كرده مطابق ماده 6 قانون نظارت بر 
رفتار نمايندگان رفتار شود و اقدامات قانونى 

صورت گيرد.

بر اساس اين ماده از قانون مذكور، نظارت بر 
رفتار نمايندگان مى تواند نماينده متخلف را 
به مجازات هاى چون تذكر شفاهى و كتبى 
با درج در پرونده، كسر از حقوق، محروميت 
از عضويت در مجامع و شورا ها يا كميته هاى 
تحقيــق و تفحص، محروميــت از نامزدى 
هيئت رئيســه مجلس و كميسيون ها، اعلام 
تخلف نماينده در جلسه غيرعلنى يا علنى 

توسط رئيس مجلس محكوم كند.
به موجب تبصره يــك ماده فوق همچنين 
درصورتى كه هيئت تشــخيص دهد دارايى 
نماينده به ناحق افزايش يافته است تا قبل 
از انتخابــات دوره بعد موضــوع را به اطلاع 
شورا ى نگهبان مى رساند و جهت رسيدگى به 

دستگاه قضايى ارسال مى نمايد.

 مطالبه رهبرى از مجلس
حميد رســايى در گفت وگو با خبرنگار ما با 
اشاره به رأى سبك و نامتوازن هيئت نظارت 

بر رفتار نمايندگان در مورد نماينده سراوان 
اظهار داشت: تشكيل هيئت نظارت بر رفتار 
نمايندگان و تصويــب قانونى بدين منظور 
مطالبه مقام معظم رهبرى بــود؛ اما وقتى 
ايشان تشكيل چنين مجموعه اى را مطرح 
كردند تا مدت ها هيئت رئيسه مجلس از انجام 
آن ممانعــت مى كرد و تلاش داشــت آن را 

مشمول مرور زمان كند.
وى افــزود: در نهايت آنچه تصويب شــد و 
طرحى كه از كميســيون تدوين آيين نامه 
داخلى مجلس با هماهنگى آقاى لاريجانى 
به صحن آمد، آن چيــزى نبود كه رهبرى 
مطالبه كرده بودند. به همين دليل هم يك 
سال بعد ايشان در ديدار نمايندگان گفتند 
من مطالبه اى از شــما كردم و يك چيزكى 
در مجلس تصويب شــد. تعبير ايشــان در 
مورد كيفيــت و ماهيت قانــون نظارت بر 
رفتار نمايندگان يك چيزكى» بود كه نشان 

مى دهد از اين موضوع رضايت ندارند.
نماينده اســبق مردم تهران خاطرنشــان كرد: 
هيئتى كه قرار بود بر رفتار نمايندگان نظارت 
كند نمى تواند وظيفه اصلى خود را انجام دهد 
و كارش اين شده كه اگر هيئت رئيسه بخواهد 
نماينده اى را بــه هر دليلى در مجلس بايكوت 
كند از ابزار اين هيئت استفاده مى كنند، اما اگر 
يك نماينده همسو با رئيس مجلس باشد هيچ 
مشكلى از مسير اين هيئت برايش پيش نمى آيد. 

نمونه اش همين مورد نماينده سراوان است.
رســايى تأكيــد كــرد: توبيــخ و درج در 
پرونده كمترين مجــازات و برخورد با اقدام 
غيرقابل قبول ايــن نماينده بــود؛ زيرا وى 
به خودى  خود در افــكار عمومى محكوم و 
توبيخ شده و اين حكم از نگاه افكار عمومى 
با رفتارى كه صورت گرفته تطبيق و هموزنى 
ندارد. ديديم كه آقاى لاريجانى در جلســه 
غيرعلنى كه روز اول تشــكيل شد به دنبال 
يافتن و برخورد سخت با كسى بود كه فيلم 
برخورد زشــت نماينده ســراوان را منتشر 
كرده بود. درحالى كه اگر اين نماينده از يك 
طيف سياسى ديگر در مجلس بود و منتقد 
هيئت رئيسه به شمار مى رفت، نه تنها جلسه 
غيرعلنى و احضــار وزير صورت نمى گرفت 
كه هيئت نظارت بر رفتــار نمايندگان نيز 
برخورد بســيار سخت ترى را صورت مى داد. 
هيئت نظارت بر رفتار نمايندگان متأسفانه 
وظيفه خودش را صيانت از جايگاه مجلس 
در چنين بزنگاه هايى نمى داند. افكار عمومى 

هنوز مطالبه خود را دارد.

آيا حكم درازهى براى افكار عمومى قانع كننده است؟

مجازات نماينده حاشيه ساز با توبيخ و كسر حقوق

 سال 89 هدفمندى يارانه اعلام شد؛ بنزين 100تومان بود يارانه 45هزار؛ 
سال 97 باگذشت 8ســال از هدفمندى يارانه ها بنزين شد 1000 تومان. با 
هزار منت اجناس صد برابر گران شــد. زندگى ها خراب شــد، طلاق، دزدى 
و قتل زياد شــد، آمار مرگ و مير زياد شــد، با دزدى هــاى چند صد هزار 
ميلياردى مفسدان سرمايه ملت از بين رفت، آن وقت دولت انگار به گدا 45 
هزار يارانه مى دهد با هزار منت! به فكر 30 ســال آينده باشيد كه كشور پير 

شده، بزرگ ترين خطر دارد كشور را تهديد مى كند. 9150004572
 خسته نباشيد مى خواهم درباره مطلب يكى از همشهريان درباره نوبخت 

كه او را به درستى توصيف كرده بود، تشكر كنم! 9300002881
 دانشگاه پيام نور حقوق ترم بهمن سال تحصيلى قبل اساتيد حق التدريس 
را نپرداخته؛ دانشــگاه آزاد ساعتى7600 به اســاتيد حق التدريس خود، آن 
هم پس از چند ماه وقفه پرداخت مى كند. اســاتيد حق التدريس؛ با مدارك 
فوق ليســانس به بالا و با درآمدهاى چندصدهزار تومانى به مشقت روزگار 
مى گذرانند. منظور از اساتيد حق التدريس؛ اساتيدى هستند كه هيئت علمى 
نبوده و در هيچ سازمانى نيستند و حكم استخدامى ندارند. 9130000568

 به داد ما ســهامداران پرديسبان هم برســيد، چهارسال است كه جواب 
درســتى از دادگسترى نشنيده ايم. عمر و ســرمايمان بر باد رفت، لطفا  از 

وضعيت اين پرونده گزارش تهيه كنيد.9150007689
 دولت خيلى پزُ ندهد كه صــادرات غير نفتى را افزايش داده؛ چون براى 
جبران 18 ميليارد دلارى كه حراج كرد، مايحتاج مردم را صادر و همه را به 

خاك سياه نشانده است. 9150001382
 وقتــى اســرائيلى ها در منطقه آمدنــد به دوره گردى، حتماً مســئولان 
از خيال برگشــت به ســوريه از ســوى اعراب و خروج آمريكا مطلع شدند. 

9390003589
 يك پيشنهاد به شركت برق و گاز جهت رفع بعضى از نيازها! پيش فروش 
انشــعاب با قابليت انتقال درنظر بگيرند تا مــن براى نياز آينده امروز بتوانم 

تهيه كنم. 9150009278
 چرا ســازمان خصوصى سازى سود سهام عدالت بقيه سهامداران را واريز 
نمى كند؟ مگر نگفتند كه در دى ماه پرداخت مى كنيم؟ لطفاً جوابگو باشند 
و اطلاع رســانى كنيد و همين طور اين بسته حمايتى كه هنوز من نگرفتم! 
البته تحت حمايت هيچ جا نيستم و درآمد ماهيانه بنده حدود 600 تا700 

هزار تومان است. 9150007672 

همه دوستان و دشمنان
در يك نبرد اقتصادى

چــرا با آنكه قيمت طلا و ارز نســبت به زمان 
اوج گرانى تقريباً نصف شده است، اما كالاها و 
خدماتى كه مردم مى خرند روز به روز گران تر 
مى شود. عمده كالاهاى موجود در بازار در قياس 
با زمانى كه دلار 19 هزار تومان شده بود، اكنون 
گران ترند و گاه اين گرانى به چند برابر مى رسد، 
حال آنكه قيمت دلار نصف شده است. چگونه 
چنين رفتارى را در بازار مى توان توجيه كرد؟ 
در روزهاى افزايش ساعتى نرخ ارز و طلا وقتى 
براى خريــد مى رفتيم و با قيمت هاى نجومى 
اجناس حتى نسبت به روز قبل روبه رو مى شديم 
در پاســخ به اعتراضمان مى شنيديم كه دلار و 
طلا چند برابر شده و طبيعى است كه اجناس 
هم گران شــوند. حالا كه براى خريد مى رويم 
و حتى نســبت به همان روزها هم مجبوريم 
كالاهــا را گران تر بخريم در حالى كه ارز و طلا 
به نصف قيمت آن روزها رســيده اند، در پاسخ 
اعتراض خريدار، فروشندگان يا مدعى مى شوند 
اين ها كالاهاى انبار است و در همان دوره گرانى 
خريدارى شده و يا ناله و گلايه مى كنند كه مواد 
اوليه چند برابر شــده و لذا محصول گران تر به 

دست مشترى مى رسد.
با كمال تأســف بايد اعتراف كرد كه هر اتفاقى 
اعم از مثبت و يا منفى در كشور، موجب گران تر 
شدن كالاها مى شود؛ اين موضوع هيچ ربطى 
به كالاهاى در انبار مانده و ديگر بهانه هاى رايج 
برخى فروشــندگان فرصت طلب نــدارد. درد 
اصلى در اين ميان نظارت ضعيف و آشــفتگى 

در سرشاخه هاى توزيع است. 
چنانكه مى دانيد ارقام ســنگين چند ميليارد 
دلارى براى تأمين كالاهاى اساسى و دارو با نرخ 
ارز بســيار پايين در لايحه بودجه سال آتى در 
نظر گرفته شده و اما از هم اكنون عموم ناظران 
بازار بســيار نگرانند و بيــم از آن دارند كه اين 
فرصت به جاى آنكه باعث شود مردم نيازهايشان 
را با نرخ هاى پايين تأمين كنند، ســبب شود 
كه عده اى در چرخه توزيع، رانت هاى عظيمى 
نصيبشان شده و در نهايت اين بار نيز همچون 

بسيارى از موارد پيشين كج به منزل برسد!
حالا ديگر همه دست اندركاران در بخش هاى 
مختلف نظــام و بويژه مراكز و دســتگاه هاى 
عريــض و طويــل بخــش اقتصادى كشــور 
دريافته اند كه بحث تحريم ها جدى است. آن ها 
خوب مى دانند كه هدف اصلى دشمن فشارهاى 
اقتصادى بيشتر و بيشتر است. از همين روست 
كه در چنين تقابلى تمام فرماندهان اين نبرد، 
نخستين گام را تبيين اقتصاد مقاومتى مى دانند. 
در اقتصاد مقاومتى آن هم هنگام چنين نبرد 
سنگين و آشكارى اصل آن است كه بهره ورى 
در حداكثر خود باشد. هر چه در سيستم توزيع 
و ديگر مراودات نشتى داشته و راه رانتخوارى را 
باز بگذاريم، هر چه به اين نماينده ناخلف و آن 
مدير و مقام ارشد فرصت طلب اجازه دهيم با 
لكسوس آبى براى دلالى سراغ فلان وزير برود، 
آن هم در شــرايطى كه مردم كمرشان زير بار 
گرانى خم شده، بيشتر در اين جبهه مجبور به 
عقب نشينى شده و قافيه را باخته ايم. بارى در 
اين نبرد بزرگ بيش از دشمن، مراقب خودى ها 

باشيم.

بيانيه بسيج دانشجويى
دوران بازى هاى رسانه اى 

براى غارت بيت المال به بهانه 
سلامت تمام شده است!

خبرگزارى دانشجو: بسيج 6 دانشگاه علوم 
پزشكى در واكنش به استعفاى وزير بهداشت 
طى بيانيه اى اعلام كردنــد: «دوران بازى هاى 
رسانه اى كثيف و گروكشى هاى سياسى براى 
غارت هرچه بيشتر جيب مردم و بيت المال به 
كام عده اى خاص و به نام حفاظت از ســلامت 
مردم تمام شــده اســت!» در بخشــى از اين 
بيانيه آمده است: «اين مسئله تعجب بسيارى 
مى انگيزد كه در دولت هر مسئولى هر زمان كه 
اراده مى كند اســتعفا مى دهد و خود را مبرا از 
پاسخگويى مى داند و جاى تعجب كه سازمان 
بازرسى كل كشــور و مجلس شوراى اسلامى 
هيچ واكنشى نشان نمى دهند. در دوره 6 ساله اى 
كه شاهد رياســت دكتر قاضى زاده، متخصص 
چشم پزشكى كه خود از نزديك بينى رنج مى برد 
و از بزرگ ترين فعالان بخش خصوصى سلامت 
كشور اســت، در وزارت بهداشت بوديم، بسيج 
دانشــجويى در برهه هاى مختلف و دلسوزانه 
خطرات اين نزديك بينى هايشان به خصوص در 
طرح تحول ســلامت را به ايشان گوشزد كرد، 
اما هربار با شماتت و برخورد هاى زننده و طفره 
رفتن از پاسخگويى توسط اين وزارتخانه مواجه 
شــد. اگرچه در اوايل، اجراى اين طرح اتفاقات 
مثبتى به همراه داشت، اما بى تدبيرى مجريان، 
آن را به چاهى بزرگ و بى انتها مبدل ســاخت 
كه اكنون پس از گذشت سه مرحله از آغاز اين 
طرح براى پاسخگويى به اشتهاى سيرى ناپذير 
آن مجبور به برداشت از صندوق توسعه ملى ـ 
ميراث آيندگان ـ شدند و اين طرح بدون در نظر 
گرفتن منابع پايدار آن رسماً به شير نفت وصل 
شد. چراكه دولت از پس هزينه ها برنمى آيد و 
بيمه هاى درمان نيز رسماً ورشكسته شده اند. 

خبر

خبر

صداى مردم   

به بهانه انتصاب قائم مقام توليت
پيچ تاريخى تغيير رويكرد و جوان گرايى در آستان قدس

«جوان گرايى» در رده هاى كلان مديريتى، خوشبختانه اين روزها حال و هواى خوشى 
را تجربه مى كند و تمناى حضور چهره هاى جديد و پرنشاط، كم كم به يك خواست 
عمومى در ابتداى دهه پنجم انقلاب بدل شده است. اگرچه جاى تعجب و تأمل دارد 
كه چرا در كشورى كه در دهه اول انقلابش، سابقه حضور مهدى باكرى 26 ساله را 
در سمت شــهردارى اروميه دارد؛ حسن باقرى 25 ساله اش را در سِمت قائم مقامى 
فرماندهِ نيروى زمينى ســپاه تجربه كرده، محمدعلى رجايى 47 ساله را به رياست 
جمهورى برگزيده و نماينده مجلسش همچون عبدالحميد ديالمه، در 27 سالگى و در 
اوج تأثيرگذارى بر فضاى سياسى كل كشور به شهادت رسيده است، بايد از انتخاب 
مديران حوالى 40 سالگى در دهه چهارم تعبير به جوانى كرد؟! چه اتفاقى در فاصله 
بين دهه اول تا دهه چهارم رخ داده كه يك امر طبيعى و مسبوق به سابقه، اينچنين 
عجيب و مسرت بخش جلوه مى كند؟! اگرچه سؤال مهمى است، اما چون موضوع اين 

نوشتار نيست، تحليلش به عهده خوانندگان عزيز.
قطعاً در همه رده هاى مديريتى، در ســطوح محلى و ملى نيازمند حضور «جوانان» 
در پســت هاى اثرگذار هســتيم، اما روح توجه و نياز به حضور جوانان، در نياز مبرم 
مديريت كشور به «شجاعت»، «قاطعيت» و «جسارت درگير شدن با سازوكارهاى پير 
و فرتوت» نهفته است و اين امر لزوماً به معناى قرار داشتن افراد در سنين جوانى به 
لحاظ طول عمر نيست. اگرچه ارتباط منطقى و اثبات  شده اى ميان طول عمر مدير 
و شجاعت، قاطعيت و قدرت درگيرى در مدير با مسائل مهم سازمان وجود دارد اما 
اين دو امر با هم تلازم هميشگى ندارند. چه بسا مديران به ظاهر مسنى كه روحيه هاى 
مديريتى خلاقانه، درگيرانه و جسورانه دارند و مديران ظاهراً جوانى كه باوجود سن 
كمتر، تمايلات محافظه كارانه و ناظر به حفظ شــرايط نامطلوب گذشته از خود بروز 
مى دهند. با اين تفصيل، آنچه مهم تر از جوان بودن مدير بايد مطالبه شــود، جوانى 

كردن خردمندانه مدير است!
واقعيت اين است كه «آستان قدس» رضوى در پيچ تاريخى تغيير رويكرد به سمت 
مأموريت هاى جديد محوله از سوى مقام معظم رهبرى، توانسته تا حد زيادى مديريت 
مبتنى بر «جوانى خردمندانه» را در عمل پياده سازى كند و با اينكه هنوز راه زيادى 
براى رفتن و تحقق مطلوب مأموريت هاى هفت گانه واگذارشــده دارد، اما منصفانه 
بايد پذيرفت كه تاكنون ســرعت و جهت مناسبى را براى تغيير تجربه كرده است. 
زمينه سازى و تسهيل در اداره حرم مطهر با رويكرد مردم محور، اولويت يافتن نگاه هاى 
خدمت محور و حمايتى بر پروژه هاى صرفاً سودمحور اقتصادى، توسعه مفهوم خدمت 
و خادميارى، بروز و ظهور هنرمندانه گفتمان و نشانه شناســى انقلابى اســلامى در 
فعاليت هاى اجتماعى آستان، توسعه عرضى و طولى در خدمت رسانى به محرومان، 
توجه جدى و عملياتى به حوزه اقتصاد دانش بنيان و افزايش دارايى هاى نامشهود و 
تلاش براى حركت به سمت فعاليت هاى زيرساختى در حوزه مسكن، راه و زمين براى 
زائران و مجاوران بخشــى از اين رويكردهاى تحولى است كه با طراحى درستى آغاز 
شــده و هم اكنون در مرحله تثبيت و گسترش قرار دارد. براى به ثمر رسيدن نهايى 
فعاليت ها و حركت هاى توسعه اى كه با راهبرى توليت آستان قدس، با پيگيرى هاى 
جنــاب بختيارى، قائم مقام پرتلاش و مردمى آن و با مجاهدت هاى رده هاى مختلف 
مديريتى و پرسنلى آستان در اين مدت ايجاد شده است، راه سخت و پرفراز و نشيبى 
مقابل قائم مقام جديد آستان قدس مى توان تصور كرد كه به شخصه اميدوارم با عنايات 
خاصه على بن موسى الرضا (ع)، هوش مديريتى و تجربه عملياتى كه از جناب فاطمى 
امين ســراغ داريم و همبستگى و خلاقيت تيم مديريتى جوانى كه امروز مهم ترين 
ســرمايه انسانى آستان به شمار مى آيد، يك الگوى قابل ارائه از يك مديريت جهادى 
كارآمد و اثربخش در ابتداى دهه پنجم انقلاب اسلامى توليد و توزيع گردد. ان شاءاالله.

اظهارنظر محسن هاشمى درباره حادثه دانشگاه آزاد:
قرار شد اقدامات پدر به پسر ربطى نداشته باشد

اخبار: محســن هاشمى در پايان صد و يازدهمين جلسه علنى شوراى شهر تهران 
در پاسخ به پرسشى مبنى بر اينكه در خصوص حادثه دانشگاه علوم تحقيقات كه در 
زمان آيت االله هاشمى پدرتان ساخته شده بود چرا صحبتى نداشته ايد،  گفت: قرار شد 

اقدامات پدر به پسر ربطى نداشته باشد.
لازم به ذكر است بعد از واژگونى اتوبوس دانشجويان در چهارم ديماه در دانشگاه علوم 
و تحقيقات حواشى سياسى زيادى به وجود آمد، به گفته كارشناسان اصل ساخت و 

ساز اين دانشگاه در اين ارتفاع غيرقانونى بوده است.

گزافه گويى وقيحانه نتانياهو:
تنها راه مذاكره، دگرگونى تمام و كمال ايران است

ايسنا: نخست وزير رژيم صهيونيستى ادعا كرد كه اگر جمهورى اسلامى همچنان به 
دنبال نابودى رژيم صهيونيستى باشد، هرگز با ايران مذاكره نخواهد كرد. به گزارش 
ايسنا به نقل از تايمز آو اسرائيل، بنيامين نتانياهو، نخست وزير رژيم صهيونيستى روز 
دوشنبه در گفت وگو با شبكه «گلوبو تى وى» برزيل، با اشاره به اين مسئله كه انقلابى 
در روابط با دنياى عرب پيش آمده، ادعا كرد كه اسرائيلى ها و عرب ها متحدانى ضرورى 
در مقابله با ايران و داعش هستند. وى همچنين در ادعاهايى خصمانه و واهى و با اذعان 
به شكست خود در پيشروى در غزه اظهار كرد: متأسفانه ما نتوانسته ايم با فلسطينى ها 
پيشرفتى داشته باشيم. تا بدين جاى كار نيمى از آن ها در زير سلطه ايران قرار دارند. 
نتانياهو در پاسخ به اين پرسش كه «آيا با سران ايران براى صلح مذاكره خواهيد كرد؟» 
گفت: اگر آن ها همچنان كمر به نابودى ما بسته باشند، پاسخ من منفى است. وى در 
ادامه اظهار كرد كه تنها راه مذاكره، دگرگونى تمام و كمال ايران است. به گزارش ايسنا، 
مقامات رژيم صهيونيستى با همراهى آمريكا و متحدان شان در حالى همواره ايران را به 
دست داشتن در فعاليت هاى بى ثبات كننده و تروريستى متهم مى كنند كه خود حامى 
اصلى مالى و ايدئولوژيك سياست هاى تفرقه افكنانه و تروريستى در منطقه هستند كه 

منجر به ظهور و توسعه تروريسم در خاورميانه و جهان شده است.

شماره پيامك: 30004567

سفير ايران در اتحاديه اروپا:نوبخت:
برجام به تار مويى بند استاستعفاى وزير بهداشت براى فرار از استيضاح است

على نوبخت حقيقى، نماينده مردم  ايلنا: 
تهران و عضو كميسيون بهداشت و درمان 
مجلــس گفت: (دربــاره اســتعفاى وزير 
بهداشت) اطلاع من از اين موضوع اين است 
كه ايشان در شوراى معاونين خداحافظى 
كرده اند و گفته ديگر نمى تواند ادامه دهد. 
اين طور نقل مى كنند كه مسائل بودجه اى 
را عنوان استعفايش مطرح كرده است، اما 
بايد گفت امســال در بودجه، بودجه بيمه 
ســلامت و وزارت بهداشت افزايش داشته 
اســت. من مخالف افزايش بودجه وزارت 
بهداشت هستم، زيرا معتقدم زيادى بودجه 
به اين وزارتخانه داده شده است و اين پول 
ايــن وزارتخانه حيف وميل مى شــود.  در 
به عنوان يك كارشناس مى گويم بودجه اى 
كه به وزارت بهداشت داده شده است زياد 
است اگر در اين وزارتخانه قانون را رعايت 
كنند، خرجشــان زياد نمى شود، اما چون 

اين كار را رعايت نمى كنند، هزينه هايشان 
زياد اســت. اگر ما تحريم هســتيم و دارو 
و تجهيزات پزشــكى نبايد برســد، آقاى 
وزير بيايد چــه در دولت و چه در مجلس 
با اســتدلال بودجه دريافت كند و مشكل 
مردم را برطرف نماينــد؛ فرار كردن معنا 

ندارد. 
كليد خورده  هاشمى  قاضى زاده  استيضاح 
است و حدود يك هفته پيش 35 نماينده 
برگه اســتيضاح وزير بهداشــت را امضاء 
كردند؛ به نظر من فرار روبه جلوى ايشــان 

به همين منظور است.

يادداشــتى  در  ســعادت»  «پيمان  فارس: 
كه در اختيار «يورونيوز» قرار داده، نوشــته 
اســت: بعد از نشست دهم دســامبر شوراى 
امور خارجــى اتحاديه اروپــا، نماينده عالى 
اتحاديه اروپا درباره كار مشــترك سه كشور 
اروپايى (فرانسه، آلمان و بريتانيا) براى ايجاد 
ســازوكار ويژه گفت كه «توقع و انتظار من 
اين اســت كه اين ابزار (سازوكار ويژه) ظرف 
چند هفته آينده ايجاد شــود تا قبل از پايان 
ســال راهى براى حفاظت از تجارت مشروع 
با ايــران و تقويت آن ايجاد شــود.» هرچند 
درباره عملياتى بودن قوانين مسدودســاز يا 
اعطــاى مجوز به بانك ســرمايه گذارى اروپا 
ترديد جدى وجود دارد، قول هاى بســيارى 
كه درباره سازوكار ويژه داده شده، هنوز عملى 
نشده است. برجام فى نفسه يك دستاورد برد-
برد بود و اين موضوع شــامل مرحله اجراى 
توافق هم مى شــود. بااين حــال نمى تواند به 

ابزار ســودجويى طرف ناقض و متضرر شدن 
طرف متعهد به توافق تبديل شــود. وضعيت 
جارى و ترديدها دارد خطرناك مى شود. زمان 
اتكاى صرف اروپايى ها بر بيانيه هاى سياسى 
به اتمام رســيده است. تندروها در واشنگتن 
اصلاً اهميتى به اظهارنظر سياسى اروپا درباره 
عواقب سياست هاى  ترسشــان در خصوص 
نادرست آمريكا نمى دهند. بى عملى و انفعال 
اروپا هزينه دارد و تنها ســبب خواهد شد كه 
صبر و اعتماد ايران تمام شود. نگرانى من اين 
است كه شرايط به سمتى مى رود كه (برجام) 

به تار مويى بند است.

 در جلسه دادگاه فساد ارز دولتى 

متهم: پسرانم را محاكمه كنيد،  خودم صندلى اعدام را مى كشم

خبر

تسنيم: جلسه محاكمه قربانعلى فرخزاد و تيمور عامرى (از 
مديران سابق حراست بانك مركزى) ديروز به رياست قاضى 
موحد در شــعبه يك دادگاه ويژه مفاســد اقتصادى برگزار 
شد. تيمور عامرى متهم است به معاونت در اخلال در نظام 
بانكى كشور از طريق اخلال در بازار ارز به صورت شبكه اى 
و سازماندهى شــده در حد كلان. عامرى در دفاعيات خود 
پس از تفهيم اتهام گفت: 10 ســال اســت از بانك مركزى 
بازنشسته شــده ام و از ســال 89 صرافى خود را در محل 
اســتيجارى متعلق به بانك انصار در مجاورت بانك مركزى 
داير كردم. وى مدعى شــد كه با استفاده از اعتبار خود در 
دور زدن تحريم ها همكارى داشــته است. اين متهم با انكار 
همكارى خود با قربانعلى فرخزاد ابراز كرد: نه پولى بين ما 
ردوبدل شــده و نه او را به كسى معرفى كرده و يا براى راه 

افتادن كارش به كسى رشوه داده ام. 
عامرى با اشــاره به اينكه يكــى از همكارانش به نام صمد 
كريمــى از كاركنان بانك مركزى در ســال 94 فرخزاد را 
به او معرفى كرده، گفــت: كريمى به من گفت كه فرخزاد 
همشهرى من است دنبال صرافى مى گردد و مى خواهد كار 
كند. وى ادامــه داد: فرخزاد پيش من آمــد و گفت كه با 
صرافى بانك مسكن كار مى كند، اما آن ها اذيتش مى كنند، 
گفت كه مى خواهد جنــس وارد كند و براى تخصيص ارز 
نيازمند ريال اســت. من به او گفتم كه «ريال را فقط براى 

اســكناس و حواله هاى صرافى مى توانم اســتفاده كنم» و 
ريــال موردنياز خود را بايد از كس ديگرى تأمين كند. اين 
متهم با اشاره به اينكه فرخزاد براى جلب اعتماد حميدرضا 
عامرى ( پســر تيمور) به او وكالت داد تــا حميدرضا ريال 
موردنياز فرخزاد را تأمين كند، افزود: پسرم چون اطمينانى 
به بازگشت پولش نداشــت اين كار را نكرد. عامرى سپس 
ســلطانى را به عنوان فرد اصلى مرتبط بــا فرخزاد معرفى 
كرد و گفت: ســلطانى در رابطه با تعيين ارز موردنياز بانك 
مركــزى در صرافى مــا حضور داشــت و كارش دور زدن 
تحريم ها در رابطه براى واردكردن ارز حاصل از فروش نفت 
كشور بود. قاضى از عامرى پرسيد «چطور ممكن است كه 
فاكتورهاى صورى در صرافى شــما ضميمه فرم هاى بانكى 
مى شــده و به بانك ملى ارائه مى شده و شما از آن اطلاعى 
نداشــتيد؟» كه متهم در پاســخ گفت: اشتباه من اين بود 
كه به پســرانم اعتماد كردم و نظارت كافى بر روى عملكرد 
آن ها نداشــتم. چيزى كه شاهدان مى گويند در صرافى من 
اتفــاق افتاده بدون اطلاع من بوده و اگر پســر من عليرضا 
عامرى و يا حميدرضا عامرى خلافى مرتكب شــده اند شما 
آن ها را محاكمه كنيد و صندلى اعدامشــان را خودم از زير 

پايشان مى كشم. 
قاضى موحد به متهم گفت: شــما 30 ســال كارمند بانك 
مركزى بوديد حالا چطور مى گوييــد از اقدامات فرزندانت 

خبر نداشتى؟ مسئوليت شــما عدم نظارت منجر به وقوع 
جرم اســت و چون زمينه را براى وقوع جرم فراهم كرديد 
معاونت براى شــما در نظر گرفته شده است كه ما نيز آن 

را پذيرفته ايم. 
وى ســپس مجدداً بر رابطه فرخزاد با مكى سلطانى كه در 
صرافى او مســتقر بوده است، تأكيد كرد و با اشاره به اينكه 
ارتباط آن ها ربطى به صرافى نداشــته است، گفت: معادل 
ريالى ارزهاى مورد نياز فرخزاد را ســلطانى تأمين مى كرد 
كه متعلق به شــركت هايى بود كه در امــارات تحريم ها را 

دور مى زدند. 
در ادامه سيامك مدير خراسان وكيل تعيينى تيمور عامرى 
و وكيل تسخيرى 4 متهم فرارى اين پرونده با اذعان به اين 
نكته كه شــكى نيســت كه عامرى مرتكب سهل انگارى در 
مديريت صرافى شده است، عامل آن را اعتماد به فرزندانش 
دانست و افزود: متهم اصلى پرونده گفته است كه ارتباطى 
با عامرى نداشــته شــاهد حاضــر در دادگاه هم گفت كه 
عامرى اطلاعى از اقدامات بين ســلطانى و فرخزاد نداشته 
است و به همين دليل عامرى با متهم اصلى پرونده وحدت 

قصد، نداشته اند.

نطق عجيب نايب رئيس مجلس:
صداوسيما همه نمايندگان را زير سؤال مى برد

ايسنا: مسعود پزشــكيان در نطــق ميان 
دستور سه شنبه مجلس به منتقدان تاخت 
و گفت: در اوضاع و احوالى كه آمريكا با تمام 
قدرتش در مقابل ما ايستاده، ما همديگر را 
تخريب مى كنيم، براى همديگر پرونده سازى 
مى كنيم، از بالا تا پايين آبروريزى مى كنيم، 
صداوسيما يك روحانى را دعوت مى كند و 
مى گويد «از مجلس شرم مى كنم» و همه 
نمايندگان را زير ســؤال مى بــرد. آيا دين، 
مذهب و قرآن چنين اجازه و دســتورى به 
اين آقايان مى دهد؟ از پشت تريبون آبروى 
انسان هايى را مى بريم كه با تمام وجودشان 

بــراى اين انقلاب كار كردند اگرچه عيب و 
نقص هم دارند. بابا، اگر قرار بود خدا آدم ها 
را به خاطر جرم ها و خطاهايشان محاكمه 
كند يك نفر هم سالم نمى ماند. خدا خودش 
فرصت داده. همه عيب و اشــكال داريم و 
حق نداريــم اين طور آبروريزى كنيم. «گر 
حكم شود كه مست گيرند در شهر هر آنكه 

هست، گيرند». 
اگر قرار باشــد كســى را بگيرند در همان 
صداوسيما و جاهايى كه مى گويند «تبيين 
و شفاف» مى كنيم، هستند افرادى كه گير 

مى افتند. هيئت نظارت بر 
نمايندگان حكم 
نهايى خود را پس 
از چندين جلسه 
در مورد نماينده 
سراوان اعلام كرد 
كه شامل توبيخ 
شفاهى و كتبى 
با درج در پرونده 
و جريمه كسر از 
حقوق وى است

بــــــــرش

annota�on@qudsonline.ir

مشت بر سندان

محمدحسين جعفريان

يادداشت
annota�on@qudsonline.ir
 دكتر سعيد شعرباف تبريزى
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

افزايش 76 درصدى پذيرش گروه هاى اردويى در اردوگاه امام رضا (ع)   آستان: به همت مؤسسه جوانان آستان قدس رضوى در سه ماهه سوم سال 97، 4750 جوان و نوجوان در قالب اردوهاى 
دانشجويى و تشكلى از خدمات اردوگاه امام رضا(ع) استفاده كرده اند كه نسبت به بازه مشابه سال گذشته 76 درصد رشد داشته است. در اين بازه زمانى 43 اردوى مختلف برگزار شده است كه در قالب آن ها 

1770 دختر و 2980 پسر پذيرش شده اند، اين در حالى  است كه در پاييز سال گذشته مجموع پذيرش اردوگاه 2670 نفر بوده است.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r
با حكم حجت الاسلام والمسلمين رئيسى

سيدرضا فاطمى امين
قائم مقام توليت آستان قدس رضوى شد

 آستان  با حكم توليت آستان قدس رضوى قائم مقام جديد اين آستان نورانى 
منصوب شد. 

با حكم حجت الاسلام والمسلمين سيد ابراهيم رئيسى توليت آستان قدس رضوى، 
سيدرضا فاطمى امين به عنوان قائم مقام توليت اين آستان مقدس منصوب شد.

در بخشــى از حكم انتصاب فاطمى امين از ســوى توليت آستان قدس رضوى 
آمده است:

ضمن تشكّر از مجاهدت هاى برادر گرامى جناب آقاى بختيارى، جنابعالى را كه 
بحمداالله داراى سوابق موفق در حوزه هاى اجرايى مى باشيد، به موجب اين حكم 

به سمت قائم مقام توليت آستان قدس رضوى منصوب مى نمايم.
اقتضــا دارد ايجاد هماهنگى بين معاونــان و بخش هاى مختلف و تحقق كامل 
سياست هاى آســتان قدس رضوى كه منبعث از منشور هفت گانه مقام معظم 

رهبرى (مدظلّه العالى) است مهم ترين اولويت هاى جنابعالى قرار گيرد.
ســيدرضا فاطمى امين دانش آموخته رشته مهندســى سيستم هاى اقتصادى 
اجتماعى از دانشــگاه علم و صنعت ايران است كه سوابقى همچون مجرى طرح 
نوسازى خودروهاى فرسوده كشور، مشــاور وزير صنايع و معادن در طرح تحول 
اقتصادى، ســخنگوى وزارت صنايع و معادن، معــاون برنامه ريزى وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و عضويت در شوراى عالى آموزش  و پرورش را در كارنامه خود دارد.

گفتنى است سيد مرتضى بختيارى كه پيش از اين عهده دار اين مسئوليت بود، 
از سوى حجت الاسلام و المسلمين رئيسى به عنوان مشاور و دستيار ويژه توليت 

آستان قدس رضوى منصوب شد.

خـــبر

 آستان  با حضور توليت آستان قدس رضوى، 
مســئولان علمى آستان قدس و شهردار مشهد، 
عمليات اجرايى شــهرك علم و نوآورى عالم آل 
محمــد(ع) در خيابان قائم 43 منطقه ســيدى 
مشهد آغاز شد. كلنگ اين عمليات را محمدرضا 
كلايى، شهردار مشهد با نام على بن موسى الرضا 

عالم آل محمد(ع) به زمين زد.
توليت آســتان قدس رضوى گفت: احداث شهر 
علــم و نــوآورى گامى بلند در راســتاى تحقق 
مرجعيت علمى مشهدالرضا(ع) است و براى اين 
منظور مطالعات گسترده اى درباره شهرهاى علم و 

نوآورى در دنيا صورت گرفته است. 
حجت الاسلام و المسلمين سيد ابراهيم رئيسى 
صبح ديروز در آيين آغاز عمليات اجرايى شــهر 
علم و نــوآورى عالم آل محمد(ع) در مشــهد، 
گفت: اجراى اين پروژه خدمت به دانشى محسوب 
مى شــود كه امام رضا(ع) پرچمــدار آن بوده و 
هست، بنابراين اين كار داراى پشتوانه مطالعاتى 
محكم و از جزميت علمى و عزم عملى برخوردار 

است.
وى با بيان اينكه حضــرت رضا(ع) علم و دانش 
را براى هدايت انســان ها در همه قرون و اعصار 
لازم مى دانســتند، افزود: علمى كه پرچمدارى 
آن برعهــده حضــرت ثامن الحجج(ع) اســت 
ارزشمندترين هديه خداوند براى هدايت  انسان 

معاصر است.
عضــو مجلس خبــرگان رهبرى تشــريح كرد: 

همه پژوهشــگران، محققان و دانش پژوهان در 
دانشــگاه ها و مراكز تحقيقى و پژوهشى مشهد 
مفتخر به  اين هستند كه در شهرى مزين به نام 

عالم آل محمد(ع) پژوهش مى كنند.
حجت الاســلام والمســلمين رئيســى تصريح 
كــرد: خيلى ها تصور مى كنند كه از علم و دانش 
بهره مند هســتند، اما حقيقت علم در خانه امام 
رضا(ع) است. علم نورى است كه خداوند در دل 
هر كه بخواهد قرار مى دهد، بسيارى در كره زمين 
ادعاى دانشمندى دارند، اما هر دانشى كه گره از 
زندگى بشر باز كند و درهاى بسته را به روى انسان 
بگشايد، انســان را به  خدا نزديك تر و با حقيقت 
بندگى و انســانيت بيشتر آشــنا كند، به  انسان 

معرفت مى دهد و آن علم حقيقى است.

 ضرورت توجه به علوم جديد
توليت آستان قدس رضوى با بيان اينكه نمى توان 
نســبت به  ابزار دست ساخته امروز كه در اختيار 
بشــر قرار دارد، بى توجه بــود، اذعان كرد: هيچ 
ابزارى در طول اعصار به  اين سرعت زندگى بشر 
را تحت تأثير قرار نداد، فضاى ماشينى به سرعت 
همه لايه هاى زندگى انســان امروز را تحت تأثير 

قرار داده است.
وى با بيان اينكه نمى توان نســبت به  اين علوم 
جديد بى توجه بود، گفت: بايد در نوشتن برنامه 
براى اين اتوبان علمى شريك بود، كه البته تاكنون 

گام هاى خوبى در اين رابطه برداشته شده  است.

عضو مجلس خبرگان رهبرى با اشاره به فرمايش 
حضرت امام رضا(ع) مبنى بر اينكه نشر صحيح 
زيبايى هــاى كلام و معارف اهل بيت(ع) تبعيت 
مردم از ايشان را در پى دارد، اظهار كرد: بنابراين 
رسالتى خطير بر عهده حوزه، مراكز دانشگاهى و 
علمى و پژوهشى اســت كه ابعاد اين موضوع را 

براى مردم روشن كنند.
حجت الاسلام والمسلمين رئيسى اضافه كرد: از 
مهم ترين جلوه هاى امروز مشهد حضور ميهمانان 
از اقصى نقاط دنيا در اين شهر است و همه مردم 

مشهد ميزبان آن ها هستند، اين ميزبانى فقط در 
تغذيه و ايجاد مراكز رفاهى و تفريحى نيست، بلكه 
تغذيه فكــرى و معنوى از مهم ترين هداياى اين 

سفر است.
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام اظهار كرد: 
همه مردم مشهد، شــهردار، استاندار و نيروهاى 
علمــى و فرهنگى به دنبال اين هســتند كه چه 
كنند تا براى اين 30 ميليون ميهمان امام رضا(ع) 
امكانات خدماتى و رفاهى تأمين كنند تا سفرشان 
خاطره انگيز باشد، بخش مهمى از آن تغذيه فكرى 

و سوغاتى است كه بايد زائران بارگاه نورانى امام 
رضا(ع) براى تمام عالم هديه ببرند.

 يك سال كارعلمى براى آغاز پروژه شهر 
علم و نوآورى

حجت الاسلام و المســلمين رئيسى بيان كرد: 
بســيارى از دانشــمندان و علما از سراسر عالم 
به اينجا مى آيند اما در مشهد چه قرار است اتفاق 
بيفتد؟ مشــهد با اين حوزه كهن، دانشــگاه ها و 
علماى برجســته مى تواند در محضــر عالم آل 
محمد(ع) تبديل به جايگاه مرجعيت علمى شود 
و اميد اســت با امكانات آستان قدس كه متعلق 
به امام رضا(ع) بوده، در راســتاى اهداف ايشــان 

گام هاى بلند و اساسى برداشته شود.
وى تشــريح كرد: براى شهر علم و فناورى بيش 
از يك سال با كارگروه هاى علمى كار شده، گاهى 
بيش از 20 دانشمند تراز اول كشور در جلسات 

آن همفكرى و تبادل نظر كردند.
حجت الاســلام والمســلمين رئيسى همچنين 
در حاشــيه اين مراســم در گفت وگو با شهردار 
مشهد، قائم مقام و معاونان آستان قدس رضوى 
بر ضرورت پيگيرى حل مشــكل مســتأجران 
اراضى موقوفه امام رضا(ع) تأكيد و اظهار كرد: با 
هم انديشى و تصميمات مديريتى صحيح و ارائه 
راهكارهاى مســاعدتى مى توان علاوه بر صيانت 
از حقوق موقوفات بر اين مشكلات چندين ساله 

فائق آمد.

:توليت آستان قدس رضوى در آيين آغاز عمليات اجرايى شهرك علم و نوآورى عالم آل محمد

احداث شهرك علم و نوآورى گامى بلند در راستاى تحقق مرجعيت علمى مشهد است

با حكم توليت آستان قدس رضوى قائم مقام جديد اين آستان نورانى  آستان

 آستان  معــاون علمى آستان قدس رضوى گفت: شهرك 
علم و نوآورى عالم آل محمد(ع) با نگاه به مرجعيت علمى و 
در راستاى تحقق تمدن رضوى طراحى و راه اندازى شده است. 
محمد مهدى نژاد نورى در آغاز عمليات اجرايى شهرك علم 
و نــوآورى عالم آل محمد(ع) كه صبح ديروز با حضور توليت 
آستان قدس رضوى و جمعى از مسئولان استانى برگزار شد، 
عنوان كرد: براى رسيدن به مرجعيت علمى به لحاظ كيفى و 

كمى به شاخص هايى نياز داريم.
وى ابراز كرد: ما در شهر مشهد پارك هاى علم و فناورى، مركز 

تحقيقات و محققان و دانشمندان بسيارى داريم، اما بايد اين 
مهم افزايش يابد و زير ساخت هاى آن نيز فراهم شود.

معاون علمى آســتان قدس رضوى ادامه داد: آســتان قدس 
رضوى در راســتاى توسعه فرهنگ رضوى بايد جلوه هايى از 
اين فرهنگ را به دنيا ارائه دهد؛ شهرك علم و نوآورى عالم آل 

محمد(ع) نيز با همين رويكرد راه اندازى شده است.
وى با بيان اينكه هدف اين شهرك علمى دستيابى به توليد 
و دانش اســت تا به پيشرفتى كه مد نظر رهبر معظم انقلاب 
اسلامى است برســيم، گفت: مسئوليت زير ساخت هاى اين 

اقدام بزرگ با آســتان قدس رضوى و نهادهاى وابسته به اين 
مجموعه اســت، اما بيشــتر امور به دست خود مردم صورت 

مى گيرد.
معاون علمى آستان قدس رضوى اضافه كرد: در اين شهرك 
علمى فازهاى100هكتــارى، 200 هكتارى و در فاز بعدى با 
دريافت مجوزهاى لازم تا 500 هكتار پيش بينى شده است كه 
مدت زمان اتمام اين پروژه از 10 تا 15 سال برآورد شده است.
مهدى نژاد تصريح كرد: حوزه و دانشگاه، پارك علم و فناورى، 
شــهر نخبگان و نو آوران، شهر هوشمند و نوين، پژوهشگاه و 

مراكز تحقيقاتى از جمله مؤسســات پيش بينى شده در اين 
شهرك علمى هستند.

شهرك علم و نوآورى عالم آل محمد در راستاى تحقق تمدن رضوى راه اندازى شد
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زيارت شاه غريبان آرزوى توران، مادر 3 معلول از اهالى روستاى عيسى خندق سارى 
بود، همت گسترده و قابل تقدير خيران و همراهى متوليان در مجموعه آستان قدس 

رضوى، اين داغ فراق را به شيرينى وصال تبديل كرد.
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معاون علمى آستان قدس رضوى:
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

كليات لايحه بودجه 98 تصويب شد  اعضاى كميسيون برنامه و بودجه مجلس با كليات لايحه بودجه 98  موافقت كردند. محمدرضا تابش گفت: در جلسه كميسيون برنامه و بودجه كليات لايحه بودجه به اتفاق 
آرا به تصويب رسيد و اعضاى كميسيون وارد بحث درباره جزييات لايحه شدند. وى افزود: در اين جلسه اعلام شد براساس برآورد هاى انجام شده مجموعه يارانه هاى پيدا و پنهان در سال 936 هزار ميليارد تومان 

است كه حدود سهم هر ايرانى 11 ميليون تومان مى شود.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r
هزينه هاى پرداختى واقعى مردم 

و دولت با اجراى طرح تحول سلامت افزايش چشمگير داشته است
طرح تحول سلامت 

پرچمدار ريخت و پاش هاى بى حساب و كتاب
قاضى زاده هاشمى فعلاً از معاونين خود 
خداحافظى كرده و منتظر تأييد استعفاى 
خود توسط روحانى است. او بودجه 98 
وزارت متبوعش را كافى ندانســته و به 
اعتراض، صندلــى وزارت را ترك كرده 
است. تلنگر كلامى كارشناسان به خبر 
استعفاى او بيانگر توصيه اى مهم است؛ 
آقاى وزير به جاى بلعيدن بودجه و خرج در طرح تحول، اين طرح را بازنگرى و 
صرفه جويى را پيگيرى كنيد. آيا طرح تحول سلامت بودجه اى مضاف بر اين رقم 

فعلى مى خواهد؟ آيا طرح تحول جواب مى دهد؟ 
بعد از اجراى طرح تحول ســلامت، هزينه هاى پرداختى مردم و دولت در نظام 
سلامت رشد چشمگيرى داشته است؛ به طورى كه بودجه نظام سلامت در سال 
98، نسبت به قبل از اجراى طرح تحول سلامت بيش از سه برابر افزايش يافته و 
همچنين هزينه هاى پرداختى مردم نيز در دوسال ابتدايى پس از اجراى اين طرح 

12 هزار ميليارد تومان افزايش يافته است!
جدى ترين اتفاق و تغيير و تحول درنظام ســلامت كشــور در دولت يازدهم و 
دوازدهم بدون ترديد اجراى طرح تحول سلامت است. اين طرح با حمايت هاى 
مســتقيم و همه جانبه رئيس جمهور و دولتمردان و نمايندگان مجلس كليد 
خــورد. در برنامه هــاى تبليغاتى دولــت همواره طرح تحول ســلامت يكى از 
پروژه هاى بزرگ و اجتماعى دولت به حساب مى آمد. برخلاف خيلى از طرح هاى 
وزارتخانه هاى مختلف اين طرح به دليل اهداف تعيين شــده از ابتدا با همراهى 
نهادها و افراد سياستگذار همراه بود و زمينه هاى اجرايى آن به سرعت فراهم شد 
و قاضى زاده هاشــمى كار دشوار و دست اندازى پيش روى خود براى اجراى طرح 
تحول سلامت نداشت. اهداف جذاب كه براى اين طرح درنظر گرفته شده بود اين 
طرح را بر سر زبان ها انداخت. صحبتى كه بسيار از آقاى وزير و دولتمردان شنيده 
مى شد اشاره به تسهيل روند درمانى مردم و كاهش هزينه هاى سلامت مردم با 
اجراى طرح تحول سلامت بود. بدون شك هيچ فردى با كاهش هزينه ها در حوزه 
سلامت مخالف نيست، اما اين طرح از ابتدا نقاط ابهام برانگيزى داشت كه براى 

كارشناسان جاى سؤال بود.
پررنگ ترين نقطه ابهام اين طرح نحوه هزينه كرد و تأمين بودجه اين طرحِ بسيار 
گســترده بود. تمامى هزينه هايى كه در نظام سلامت براى خدمات بهداشتى و 
درمانى كه توســط مردم دريافت مى گردد خرج مى شــود به سه بخش تقسيم 
مى گردد. يك بخش را دولت مستقيماً از دارايى هاى خود (بيت المال) مى پردازد 
كه بخش اعظم آن مربوط به محل درآمدهاى يارانه اى دولت است. بخش ديگر 
آن توســط سازمان هاى بيمه گر پرداخت مى شود و بخش ديگر هم مردم هنگام 

دريافت خدمت مستقيم از جيب مى پردازند.

 طرح تحول سلامت در سال 98، 36 هزار ميليارد تومان براى دولت 
آب مى خورد

در سال 92 طبق آمار ارائه شده توسط سخنگوى ستاد بودجه كل اعتبار بخش 
سلامت و بهداشت بالغ بر 23 هزار و 600 ميليارد تومان بوده است كه اين مبلغ 
بعد از اجراى طرح تحول سلامت به 75 هزار و 900 ميليارد تومان در سال 98 
(مبلغ مطرح شده در لايحه بودجه سال 98) رسيده است كه از اين رقم حدوداً 
36 هزار ميليارد تومان مســتقيم براى اجراى طرح تحول سلامت است. تقريباً 
مى توان گفت پولى كه از بيت المال (پرداخت غيرمستقيم از جيب مردم) در نظام 

سلامت بعد از طرح تحول سلامت هزينه شده است 3,2 برابر شده است!
شايد كمتر كسى مخالف هزينه دولت براى سلامت مردم باشد، اما بايد به دقت 
بررسى شود كه اين هزينه كلان از بيت المال دقيقاً صرف چه چيزى شده است 
و آيا نمى شود با هزينه كمتر به اين سطح از خدمت رسانى به مردم رسيد؟ اينكه 
سال به سال از محل خزانه اعتبار بيشترى تخصيص داده شود، بايد مشخص شود 
كه صرف چه چيزى مى شــود و دولت چه برنامه اى دارد تا هزينه كلان صورت 

نگيرد و در مخارج صرفه جويى كند.
بخش ديگر هزينه هاى نظام سلامت بر گردن سازمان هاى بيمه گر است كه عمده 
مردم تحت پوشش دو بيمه تأمين اجتماعى و بيمه سلامت هستند. بودجه بيمه 
ســلامت نيز از دولت تأمين مى شــود و اين بودجه تا قبل از طرح تحول حدود 
2500 ميليارد تومان بوده و امروز تقريباً برابر با 10 هزار ميليارد تومان اســت. 
مى توان گفت طرح تحول هزينه هاى اين سازمان را 4 برابر كرده است. سازمان 
بزرگ ديگر بيمه گر تأمين اجتماعى است كه بعد از اجراى طرح تحول با بحران 

مالى مواجه شده است به طورى كه امسال حدود 20 هزار ميليارد بدهى دارد.
اما قسمت مهم ديگر كه دولتمردان در دفاع از طرح تحول سلامت بسيار از آن 
سخن به ميان آوردند كاهش پرداختى مستقيم مردم از جيبشان در هزينه هاى 
سلامت است. در ســال 92 قبل از اجراى طرح تحول سلامت درصد پرداختى 
مردم طبق حساب هاى ملى سلامت كه مركز آمار منتشر كرده است 46درصد 
بوده است و در سال 96 طبق گفته حريرچى سخنگوى وزارت بهداشت به 38,1 

درصد كاهش پيدا كرده است.

 افزايش مطلق پرداختى مردم از جيب، بعد از طرح تحول سلامت
حساب هاى ملى سلامت در سال هاى مختلف از سوى مركز آمار ارائه مى شود كه 
جزييات هزينه هاى نظام سلامت در آن جمع آورى شده است. حساب هاى ملى 
ســلامت تا سال 95 تهيه و تدوين شده اســت كه طبق آن در سال 92، درصد 
پرداختى مردم از جيب حدود 46 درصد بوده اســت كه معادل 30 هزار ميليارد 
تومان مى شود، اما اين شاخص در سال 95 به 34 درصد كاهش پيدا كرده است، 
اما مبلغ آن معادل 42 هزار ميليارد تومان شــده است يعنى در طى دوسال بعد 
از اجراى طرح تحول سلامت 12 هزار ميليارد تومان پرداخت مردم از جيبشان 
براى هزينه هاى نظام ســلامت بيشتر شده است. در واقع طرح تحول سلامت با 
اين كه درصد پرداختى مردم را كاهش داده، اما مطلق پرداختى مردم براى تأمين 

سلامتى خود افزايش پيدا كرده است.
با بررســى هاى صورت گرفته در متن فوق بعد از اجراى طرح تحول سلامت هم 
پرداختى غير مستقيم مردم (خزانه و بيمه ها) از جيبشان در نظام سلامت افزايش 
پيدا كرده است و هم مطلق پرداختى مستقيم از جيب و اين بيانگر اين است كه 

طرح تحولى كه از اهدافش كاهش پرداختى مردم بود راه را اشتباه رفته است.

عشاير توان خودكفا كردن كشور 
در توليد گوشت قرمز را دارند

نصرت االله سيف رئيس سازمان بسيج عشايرى كشور گفت:  عشاير در حال حاضر 
25 درصد گوشت كشور را تأمين مى كنند كه اگر حمايت شوند توان تأمين 150 

هزار تن نياز به واردات گوشت و خودكفايى را دارند.
وى با بيان اينكه در حال حاضر 1.7 درصد جمعيت كشــور در جامعه عشايرى 
زندگى مى كنند، افزود: در حال حاضر جمعيت عشاير حدود يك ميليون و 700 

هزار نفر بوده و در 27 استان كشور پراكنده هستند.

رونمايى از ايران چك 500هزار ريالى 
با شاخصه هاى جديد امنيتى

نخســتين نسخه نســل تازه ايران چك 500 هزار ريالى در حالى رونمايى شد 
كــه به گفته رئيس كل بانك مركزى، «از اين پس بتدريج همه اســكناس هاى 
بانك مركزى بر مبناى مشــخصه هاى امنيتى جديد توليد مى شود». رئيس كل 
بانك مركزى اعلام كرد: با وجود مشخصه هاى امنيتى، ايران چك هاى جديد در 

بالاترين سطح بين المللى از نظر مشخصه هاى امنيتى است.

حذف اولويت بندى تأمين ارز واردات
با تصميم جديد دولت، اولويت بندى هاى كالايى لغو شده و كالاهاى مجاز براى 
واردات، در دو گروه كالاهاى اساسى و ساير طبقه بندى شدند تا مكانيزم تخصيص 
ارز به آن ها روان شــود.بر اين اساس، بانك مركزى اولويت بندى هاى كالايى در 
تأمين ارز را لغو كرده و كالاها را به دو گروه كالاهاى اساســى (مشمول دريافت 
دلار 4200 تومانى) و ساير كالاها تقسيم بندى كرده است تا امكان تخصيص ارز 

حاصل از صادرات براى واردات كالاها، با تسهيل بيشترى فراهم شود. 

گزارش تحليلى

آقاى وزير به جاى بلعيدن بودجه و خرج در طرح تحول، اين طرح را بازنگرى و 

 اقتصاد/ طوســى-معتمدى با پايان 
مهلت ســه ماهه بازگشــت ارز حاصل از 
صادرات، تنها معدودى از صادر كنندگان 
بر سر پيمان سپارى ارزى خود ايستادند 
تا بانــك مركزى مجبور شــود دوباره بر 
تكليف صادركنندگان مبنى بر بازگرداندن 
ارز بــه چرخه اقتصاد تأكيد كند و عواقب 
سرپيچى از قانون را نيز به صورت تلويحى 

به آنان متذكر شود.
ارزش صادرات غير نفتى ايران در ســال 
گذشــته 40 ميليارد دلار بوده اســت كه 
برابــر گزارش ها و روند توســعه صادرات 
اين عدد امسال به حدود 60 ميليارد دلار 
مى رسد. بانك مركزى قرار است اين مبلغ 
را مديريت كند ولى آن گونه كه از اطلاعيه 
بانك مركزى بر مى آيــد، صادركنندگان 
برخلاف پيمان سپارى خود، از تحويل ارز 

صادرات به دولت طفره مى روند. 

 بازگشت 25 درصد ارز صادرات
شهريور ماه امسال به دستور 
رئيــس كل بانــك مركزى 
پيمان سپارى ارزى با هدف 
الزام بــه ورود ارز صادراتى 
به كشــور مطرح شد، اما به 
مذاق صادركنندگان خوش 
نيامد و فعالان اقتصادى كه 
معتقد بودند اين بخشنامه، 
صادرات را با مشكلات مواجه 
مى كند؛ بنابراين خواســتار 
لغو آن شــدند. در پى اين 
مخالفــت و گلايه ها، بانك 
مركزى بخشــنامه جديدى 
را ابلاغ كرد كه بر اســاس آن، ارز حاصل 
از صادرات طبقه بندى و معافيت هايى نيز 

لحاظ شــد، اما اين تغييرات نيز نتوانست 
نظر صادركنندگان را جلب كند.

مقاومت بخــش خصوصــى در اين باره 
همچنان ادامــه دارد تا جايى كه به گفته 
صمد كريمــى مديركل صــادرات بانك 
مركزى فقط 25,2 درصد ارز توسط افراد 

معدودى به اقتصاد كشور بازگشته است.

 بخشنامه جديد؛ 
صادركننده ها واردات كنند

حال با گذشــت مهلت قانونى سه ماهه و 
امتناع صادركننــدگان از ارائه ارز خود به 
سامانه نيما، طبق آنچه اين مقام مسئول 
در بانك مركزى گفته است صادركنندگان 
براساس بخشنامه جديد ابلاغى مى توانند 
در مقابل صادرات، واردات انجام داده ولى 

همچنان بايد آن را فقط در ســامانه نيما 
ثبت كنند. 

گفت وگوى روزنامه قدس با مســئولانى 
از اتــاق بازرگانى ايران، خانه اقتصاد ايران 
و كنفدراســيون صادرات ايــران و بخش 
خصوصى نشان مى دهد كه حناى دولت و 

بانك مركزى براى آنان رنگى ندارد.
فعالان صادراتــى معتقدند كه دولت دارد 
لقمــه را دور دهان خــود مى چرخاند و 
با پيچيــده كردن ماجرايى ســاده، براى 

صادرات مانع تراشى مى كند.
بخش خصوصى تأكيد دارد كه دولت بايد 
پاى خود را از ميان بيرون بكشــد و اجازه 
دهد تا صادركننده و واردكننده به صورت 
توافقى، درون يا خارج از ســامانه نيما، با 
هم معامله داشته باشند و البته نرخ سامانه 

نيما نيز به  صورت توافقى، و غيردستورى 
تعيين شود. به اعتقاد اين فعالان اقتصادى 
صادركنندگان بايد اجازه داشــته باشند، 
بخشــى از ارز صادراتى را بــه صرافى ها 
بفروشــند و در مقابل، صرافى ها نيز اين 
تعهد را بدهند كه ارز صادراتى را در اختيار 

مصرف  كنندگان داخلى قرار دهند.
از نگاه فعــالان اقتصادى و صادركنندگان 
پيمان ســپارى ارزى مانع از ورود سرمايه 
به كشور، كاهش سرمايه گذارى داخلى و 
كاهش اشــتغال خواهد شد و تنها راهكار 
آن اين اســت كه دولت راه هاى برگشت 
ارز را مشــروط نكنــد و در نهايت با ارائه 
مشوق هايى براى بازگشت ارز، ناسازگارى 
ميان خويش با صادركنندگان را با صلح به 

پايان برساند. 

بانك مركزى دستور داد ارز صادراتى سريع تر برگردد/ صادركنندگان: لقمه را دور سرمان نمى چرخانيم 

ارز نيمـا نيـامد! خصوصى بازى
با ماشين سازى تبريز! 

قدس: خصوصى سازى شركت ماشين سازى 
تبريز كه از جمله صنايع مادر و تأمين كننده 
بخشى از ماشين آلات مورد نياز كارخانجات و 
واحدهاى توليدى زيادى از جمله خودروسازان 
اســت از آن دســت واگذارى هايى است كه 
حرف و حديث هاى زيادى پيرامون آن وجود 
دارد. گفته مى شود سابقه تأسيس اين شركت 
به دهه 40 بر مى گردد كه نمونه آن در كشور 
و كشورهاى خاورميانه وجود نداشته و توليد 
تحت ليسانس كشور آلمان و محصولات آن 

با نمونه هاى خارجى قابل رقابت بوده است.
واگذارى شركت به مبلغ كارشناسى شده سال 
94، شبهات در خصوص اهليت فرد خريدار 
كه گفته مى شود داراى مدرك ششم ابتدايى 
و اكنون نيز بــه عنوان يكــى از اخلالگران 
اقتصادى در بازداشــت بسر مى برد از جمله 
موارد انتقادى در خصوص واگذارى شــركت 

ماشين سازى تبريز است.

 فروش در محفل خصوصى!
نماينده تبريز در مجلــس گفته كه چگونه 
بدون اطــلاع عامه مــردم از طريق محفلى 
خصوصى بدون اطــلاع نمايندگان مجلس 
شــوراى اســلامى در منطقــه آذربايجان  و 
مسئولان ذى ربط استانى، واگذارى اين بنگاه 
مطرح و شــخصى كه به ادعاى خودش فقط 
در حد 6 كلاس ابتدايى سواد دارد، با سازمان 
خصوصى ســازى اقدام به انعقاد قرارداد كرده 
اســت، حال آنكه ايشــان به زحمت توانايى 

خواندن متن قرارداد را دارد؟

 فروش شركت 5000 ميليارد تومانى به 
687ميليارد تومان!

يك عضو كميسيون صنايع نيز اظهار داشت: 
ماشــين ســازى تبريز كه واگذار شده است 
126 هكتــار زمين كارخانه اســت و 8 هزار 
و 83 هزار متــر مربع زمين و 400 آپارتمان 
دارد كــه 835 ميليارد تومان پول زمين هاى 
اطراف كارخانه است. به گفته اسماعيلى پول 
زمين هاى كارخانه و اين واحد بيش از 5000 
ميليارد تومان است، حداقل 500 ماشين در 
اين كارخانه وجود دارد كه تكنولوژى را وارد 
كشور كرده و جزو صنايع مادر است. فقط يك 
واحد ماشين آلات آن 10 ميليون يورو قيمت 
دارد، اما اين كارخانه به قيمت 687 ميليارد 

تومان به فروش رفته است.

 ابهام در واگذارى
از 15 سال پيش بحث خصوصى سازى شركت 
ماشين ســازى تبريز مطرح شد.در حالى كه 
اين شركت جزو صنايع مادر است و توليدات 
مورد نياز صنايعى همچون هســته اى، نفت، 
پتروشيمى و دفاعى دارد و همچنين به نوعى 
ارتقــا دهنده و ايجاد كننده كارخانجات ديگر 
است.بايد توجه داشت كه در كشورهاى خارجى 
عموماً صنايع مادر و شركت هاى كليدى واگذار 
نمى شود. از 15 سال پيش كه اين شركت ذيل 
خصوصى سازى قرار گرفت آرام آرام افول آن 
آغاز شد تا اينكه در ارديبهشت ماه سال جارى 
به فــردى به نام قربانعلى فــرخ زاد كه گفته 
مى شود سطح تحصيلات وى تا ششم ابتدايى 
است اين شركت به قيمت 687 ميليارد تومان 

فروخته شد.
املاك شركت ماشين سازى تبريز از سه بخش 
ماشين سازى تبريز، ريخته گرى و اراضى واقع 
در منطقه ائل گلى تبريز است كه قيمت اراضى 
واقع در ائل گلى ازقيمت خود كارخانه گران تر 
است در حالى كه اين اراضى در كنار كارخانه 
ريخته گرى و خود شركت، جمعاً به مبلغ 687 
ميليارد تومان به اين شــخص فروخته شده 
اســت. اين در حالى است كه نرخ اين شركت 
نســبت به قيمت كارشناسى سال 94 تا سال 
جارى حداقل 35 درصد افزايش يافته اســت. 
با اين حال به قيمت ســال 94 آنهم در قالب 

اقساط 5 ساله فروخته شده است.

 خريدار اهليت ندارد! 
او در بازداشت است 

ابهام ديگر در اين واگذارى اهليت فرد خريدار 
است. درســابقه اين فرد فعاليت 5 تا 6 ساله 
دربخش فروش ضايعات ديده مى شود و ردى 
از اينكه پــروژه صنعتى يا شــركتى را اداره 
كرده باشــد، وجود ندارد، اما اكنون صاحب 
دومين صنعت بزرگ آذربايجان و اين صنعت 
استراتژيك شده است! و البته موضوع مهم تر 
اينكه اكنــون نيز به عنــوان متهم اخلالگر 

اقتصادى در بازداشت بسر مى برد.

 برگزارى دادگاه متهم 
وى بــه عنوان اخلالگر اقتصــادى اكنون در 
بازداشت بســر مى برد. ديروز دادگاه دو تن از 
اخلالگران بــازار ارز كه يكى از آنان قربانعلى 
فــرخ زاد بــود در شــعبه اول دادگاه ويــژه 
رســيدگى به جرايم اقتصادى تهران برگزار 
شــد. طبق آخرين آمار توليدات شركت بعد 
از واگذارى كاهش يافته اســت به طورى كه 
توليد پيش بينى شده براى سال جارى 1300 
دستگاه ماشين آلات بوده است كه تا انتهاى 
آذر ماه تنها 300 دســتگاه توليد شده است 
كه در مقايسه با سال هاى گذشته افت قابل 

توجهى را نشان مى دهد.

گزارش روز

دولت راه هاى 
برگشت ارز را 
مشروط نكند و با 
ارائه مشوق هايى 
براى بازگشت 
ارز، ناسازگارى 
ميان خويش با 
صادركنندگان را با 
صلح به پايان برساند

بــــــــرش

 در اينكــه بايد ارز حاصل از صادرات به 
كشور بازگردد جاى هيچ شك و شبهه اى 
نيست و مورد قبول صادركنندگان هم 
قــرار دارد و دولت نيز اجازه نخواهد داد 

كه ارز حاصــل ازصادرات به 
چرخه بــاز نگردد،اما بحث بر 
سر چگونگى و نحوه برگشت 
است تا هم صادركننده بتواند 
به كار خود ادامه و هم اينكه 
دولت بتوانــد از ارز صادراتى 
بــراى تأمين نيازهــاى ارزى 

اســتفاده و عرضه و تقاضــا در بازار ارز 
را مديريت كند يعنى مشكل در شيوه 

انتخابى و اجراست. 
آنچه كه سبب بروز اختلاف شده است 
در خصوص اســتفاده از ارز نيما و آزاد 
در توليد و صادرات اســت به طورى كه 
توليد كننده اى مى گويــد گرچه براى 
برخى اقلام مواد اوليه از دلار سامانه نيما 

استفاده شده، اما بخش ديگر هزينه ها به 
قيمت بازار آزاد بوده؛ لذا اينكه ملزم شوند 
ارز صادرات را به نرخ نيمايى بفروشــند 

آنان را متضرر مى كند. 
البته از آن طرف نيز هستند 
سوء اســتفاده كنندگانى كه 
با وجــود توليد با ارز نيما، اما 
ارز حاصل از صــادرات را به 
قيمت آزاد مى فروشند. بحث 
ديگر زمان تعيين شده براى 
بازگشت ارز اندك است و بايد 

بيشتر شود. 
موضوع نگران كننده در اين بخش هم 
اين اســت كه صادركنندگان عمده كه 
بالاى 10 ميليون دلار صــادرات دارند 
بــه دنبال خرد كردن صــادرات خود با 
اســتفاده از كارت هــاى بازرگانى افراد 
ديگر باشــند تا از معافيت ها اســتفاده 

كنند.

به نظر مى رسد دولت ظرف سال گذشته 
دچار تعجيل براى صدور بخشنامه هاى 
مختلف شده اســت. هنوز زمان زيادى 
از صدور بخشنامه اى نگذشته و گرهى 

باز نشده كه بخشنامه ديگرى 
صادر مى شود و گره مشكلات 
را بسته تر هم مى كند. اولين 
پيمان  بخشــنامه  به  نقيصه 
ســپارى بانك مركــزى اين 
اســت كه در حالــى كه بايد 
صادركننده هــاى بزرگ و در 

واقع ملكه هاى صادراتى را حمايت كرد، 
اما صدور بخشــنامه اخيــر، ملكه هاى 
صادراتى را به كارگران صادراتى تبديل 
مى كند در نتيجه در حوزه صادرات زاد و 

ولد نخواهيم داشت. 
مضيقــه ارزى دولت و اينكه مى خواهد 
تأمين ارز را از طريق ورود ارز صادراتى 
به چرخه اقتصــاد مديريت كند، قابل 
درك اســت، اما قطعاً راه هاى ديگرى 

هســت كه انتخاب و اجرايى شدن آن 
نتايج بهترى به همراه دارد.

ارز حاصــل از صــادرات بايد به چرخه 
اقتصاد بازگردد اين بازگشــت ارز براى 
تأمين نياز ارزى كشور براى 
واردات لازم اســت و حتــى 
خود صادركنندگان نيز براى 
ارز  به  نيــاز  صادرات مجدد 
دارند با توجه به اينكه بيشتر 
صادركننــدگان، خود توليد 
كننده هســتند و بخشى از 
مواد اوليه آن هــا وارداتى و نيازمند ارز 
اســت؛ لذا در اينكه بايــد ارز حاصل از 
صادرات به كشــور بازگردد جاى هيچ 
شــك و شبهه اى نيست، ولى انتقاداتى 
به سياست هاى بانك مركزى هست كه 
در شــوراى گفت وگوى دولت و بخش 
خصوصى مطرح شده است، با اين حال 
گويا روال كار همچنان به شيوه قبل به 

قوت خود باقى است. 

شــما وقتى صــادرات مى كنيد پيمان به 
گمرك مى دهيد. اصل، بازگشــت ارز به 
كشور است. حال اينكه صادركننده خودش 
وارد كننده باشــد يا اينكه پول را به نيما 
بسپارد حرف هايى است كه گوش كسى 
به آن ها بدهكار نيست، چون صادركننده 
خودش در طى ساليان راه بازگشت ارز را 
بى تعهد به دولت مى شناسد. اصل حرف 
اين است كه اگر بانك مركزى مى خواهد 
ارز را به نيما برگرداند بايد مشوق هايى براى 
صادركننــده ايجاد كند تا او با كمال ميل 

ارز صادراتــش را به نظام بانكى 
تحويل بدهد.

چرا اين قدر مسائل را پيچيده 
مى كنيم. پيمان ســپارى ارزى 
اصولاً يك اشتباه تاريخى است 
كه ما قبلاً آن را تجربه كرديم. 
در طى ساليان هميشه با تعهد 

ارزى و محدوديت در راه هاى برگشت ارز 

ما  داشتيم،  مشــكل  صادرات 
هميشه گفتيم راز موفقيت تنها 
اين اســت كه اولاً مشوق هايى 
براى ايــن كار تــدارك ديده 
بشــود. يعنى اگر ارز حاصل از 
صادرات 10 هزار تومان اســت 
بانــك مركــزى هــم ارز را با 
همان مبلغ 10 هزارتومان بخرد. يا اعلام 

كنيد ارز صادرات محصولات پتروشيمى 
را 5 درصد بالاى نرخ بــازار مى خريم، يا 
ارز پسته و فرش را معادل بازار مى خريم. 
پايه هاى مختلف را طبقه بندى كنند، آن 
وقت مى بينيد صادركنندگان، ارز را تقديم 
بانك مركزى مى كنند. خيلى دنبال معجزه 
نباشيد، تنها بايد به مشوق ها تكيه كرده 
و ذائقه بازار را ســنجيد مطابق ذائقه بازار 
غذا در سفره بگذاريم، به زور نمى شود اين 
بخشنامه ها را به خورد صادركننده داد. آن 

را پس مى زند. 

بخشــنامه پيمان ســپارى ارزى بانك 
مركــزى صادرات و توليد را با مشــكل 
مواجــه مى كنــد، بخش عمــده اى از 
صادرات كشور به صورت سنتى و خارج 

از مســير كلاســيك و آنچه 
به صــورت بين المللى انجام 
زيادى  بخش  است.  مى شود، 
از صادرات ايران به 51 كشور 
همســايه از جمله دو كشور 
عراق و افغانســتان عمدتاً به 
بازارچه  و  بنكــدارى  صورت 

مرزى و ارتباط غير كلاسيك است. 
نقل و انتقال پول در حوزه صادرات ايران 
عمدتاً كمتر بر مبناى روش هاى معمول 
بين المللى اســت و بيشــتر صادرات به 
شكل سنتى و توسط تجار خرده پا انجام 
مى شود؛ لذا اين كار براى اين نوع صادرات 
كه اتفاقاً حجم زيادى از صادرات كشور را 
تشكيل مى دهد مشكل ايجاد كرده است 

در حالى كه بخشنامه براى صادرات در 
بخش هايى مانند پتروشــيمى ها مفيد 
است، اما صادرات كوچك و تجار خرده پا 
را از گردونــه صادرات خارج مى كند كه 
بــراى ادامــه فعاليت مجبور 
غيررسمى  مســير  مى شوند 
و قاچــاق را برگزيننــد. بــه 
هــر حال پروســه تخصيص 
ارز نيمايى بايــد براى توليد 
در  شود  تســهيل  كنندگان 
حالى كــه اكنــون وضعيت 
تأخيرى دارد به طورى كه برخى توليد 
كنندگان قيد اســتفاده از اين ارز را زده 
و نيــاز ارزى خود را از بــازار آزاد تأمين 
مى كنند.همچنيــن نيازمند بازنگرى با 
نگاه تسهيل تر به امر صادرات است، چرا 
كه با توجه به اينكه كشــور در شرايط 
عادى نيســت صادرات به سختى انجام 

مى شود.

اين بخشنامه كه صادركنندگان بتوانند 
به جاى برگرداندن ارز به نيما خودشان 
واردكننده باشند قبلاً هم وجود داشته 
اســت. ولى فكر مى كنم اين فرمول ها 

براى بازگرداندن ارز صادرات 
جواب نمى دهد. 

بــراى اينكه ماهيــت صادر 
كننده بــا وارد كننده كاملاً 
متفاوت است و بهترين حالت 
بتواند  صادركننــده  كه  اين 
خارج از پيچ هاى كنترلى ارز 

خود را در اختيار وارد كننده رســمى 
كشور قرار بدهد. 

در مجموع هدف بانــك مركزى رصد 
ارزهاى صادراتى است وقتى صادركننده 
ارز را به كانــال واردات هدايت مى كند 
بانك مركزى به راحتــى مى تواند اين 
حركــت را رصد كند، بــراى اين مورد 
كنفدراســيون صادرات راه حل هايى را 
ارائــه داده، ولى بانك مركزى همچنان 

اصرار دارد لقمه را بايد دور سر بچرخاند. 
در شوراى گفت وگوى فعالان اقتصادى 
از اين بخشنامه ها گلايه كرده و رئيس 
اتاق نيز هشــدار داده اســت كه با اين 
معرض  در  صادرات  وضعيت 

خطر است. 
حال بانــك مركزى مى گويد 
كــه صادركننده هــا واردات 
كنند، ولى وقتى پاى نيما در 
ميان اســت مشكلات زيادى 

سر راه پديدار مى شود. 
در حالــى كه هميــن گــردش ارز را 
صرافى ها به راحتى انجام داده و دست 
صادر كننده را به سهولت در دست وارد 

كننده مى گذاشتند. 
اما صادركنندگان نگران هستند در صف 
انتظار نيما قرار بگيرنــد، چون معلوم 
نيست براى سيبى كه به بالا پرتاب شده 
تا به زمين برســد چه اتفاق هايى رقم 

بخورد.

مهدى كرمى پور صادركننده: 
پروسه تخصيص ارز نيمايى بايد تسهيل شود 

يحيى آل اسحاق، رئيس اتاق مشترك ايران و عراق: 
مشكل در شيوه انتخابى و اجراست 

مسعود دانشمند، دبيركل خانه اقتصاد ايران: 
بايد مشوق هايى ديده شود

جمشيد نفر دبير كنفدراسيون صادرات ايران:
سامانه نيما مشكلات را زياد مى كند 

مسعود گلشيرازى عضو هيئت نمايندگان اتاق ايران:  
تبديل به كارگران صادراتى دولت شده ايم

خبر



ايلنا: دبيركل ســتاد مبارزه با مواد مخدر گفت: حدود 50 تا 60 
هزار معتاد متجاهر در كشــور داريم كه 15 هــزار از اين افراد در 

تهران حضور دارند.
ســردار اســكندر مومنى افزود: اولويت كوتاه مدت ما ساماندهى 
جمع آورى، نگهدارى و درمان معتادان متجاهر تا پايان سال است. 
با هماهنگى همه دستگاه ها همه معتادان خيابانى در كل كشور و 
البته با اولويت تهران جمع آورى، بازپرورى و توانبخشــى خواهند 
شد و البته برخى از اين معتادان مبتلا به انواع بيمارى هاى خاص 
هســتند كه نياز به درمان دارند از همين رو با وزارت بهداشــت 

هماهنگى هاى لازم در اين زمينه نيز انجام شده است.

شــيروان   احمد      ى  مريم  جامعه/   
اينطور كه گفته مى شود وزارتخانه آموزش 
و پرورش هرگز قادر نخواهد بود با بودجه 
پيشنهادى حدود 46 هزار ميليارد تومانى 
براى ســال 98، پاســخگوى افزايش 20 
درصــدى حقــوق كاركنان خود باشــد. 
وزارتخانه اى كه عملكــرد آن تنها در اين 
بخش در سال 97 افزون بر 36000 ميليارد 
تومان است، چگونه مى تواند با اين افزايش 
محدود تنهــا از عهــده پرداخت حقوق 
ماهيانه معلمان برآيد؟ اين در حالى است 
كه هنوز تكليف بدهــى حداقل 11000 
ميلياردى آموزش و پرورش و پاداش پايان 
خدمت بازنشستگان امسال و سال آينده، 

همچنان در هاله اى از ابهام است.
حال آموزش و پرورش، مصمم است براى 
كاستن از سونامى مطالبات مالى خويش به 
معلمان، در گام بعدى بيش از يك ميليون 
و 200 هزار دانش آ موز، آن هم در مناطق 
كمتر برخوردار را بــه تيغ خريد خدمات 
آموزشى بسپارد. البته ناگوارتر وقتى است 
كه بدانيم اين برون سپارى قرار است بيشتر 

در دوره ابتدايى اتفاق بيفتد.

 خصوصى سازى با عدالت آموزشى 
تعارض دارد

دكتر ابراهيم ســحرخيز، معاون ســابق 
آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش 
در اين خصوص بــه خبرنگار ما مى گويد: 
تفكر خصوصى سازى از زمان وزارت آقاى 
فانى به آموزش و پرورش وارد شده است. 

اينكه كل هزينــه آموزش و پــرورش را 
تقســيم بر تعداد دانش آموزان كرده و بعد 
هزينه ســرانه آموزش و پرورش را به يك 
چهارم كاهش دهيم يعنى خصوصى سازى 

در مدارس صورت گرفته است. 
اين در حالى است كه به گفته كارشناسان 
خريــد خدمات آموزشــى بايــد در دوره 
متوسطه دوم آن هم در آموزش هاى فنى و 

حرفه اى و كاردانش اتفاق بيفتد. 
ســحرخيز اضافه مى كند: به نظر مى رسد 
دولت دوره ابتدايى را هدف گرفته اســت. 

خريد خدمات آموزشى متأسفانه در مناطق 
محروم اتفاق مى افتد كه در تعارض آشكار 
با عدالت آموزشى است. زيرا معلمان خريد 
خدمتى، نيروهاى توانمندى نيســتند و 
گزينــش و انتخاب آن ها هم بر اســاس 
شايسته سالارى نيست. آموزش و پرورش 
ابتدا با مؤسسان مدارس غيردولتى قرارداد 
مى بندد و آن ها اين نيروها را كه در بيشتر 
موارد آشنا و دوســت مؤسس ها هستند 
بعنوان معلم خريد خدمتى بكار مى گيرند.

 خصوصى ســازى و حقوق هاى 
500هزار تومانى معلمان

اين كارشــناس تصريح مى كند: اين كار 
سبب مى شود كيفيت در مدارس دولتى به 
شدت افُت كند. هدف اصلى از اين طرح به 
خطر افتادن امنيت شغلى معلمان رسمى، 

ثابت و پيمانى است. 
اينطور كه گفته مى شــود در سال 1400 
تا 1402 با ســونامى شديد كمبود معلم 
در كشــور مواجه خواهيم شــد و حدود 
500هــزار معلم تا آن ســال از آموزش و 

پرورش بازنشسته مى شوند.
اما دولــت اهتمامى به اســتخدام معلم 
رســمى ندارد و اگر نهيــب مقام معظم 
رهبرى و حمايت هاى ايشــان نبود حتى 
راضى به ماندگارى دانشگاه فرهنگيان نيز 
نبودند. دانشــگاهى كه تا سال هاى قبل 

5هزار دانشجو پذيرش داشت اما امسال با 
احساس اضطرار 25هزار معلم را پذيرش 

كرده اند.
معاون سابق دوره متوسطه وزارت آموزش و 
پرورش بيان مى كند: با وجود كمبود معلم 
به بهانه اينكه دولت قبل رديف استخدامى 
باقى نگذاشته است، استخدامى هم صورت 

نمى گيرد. 
در صورتيكه تراز نيروى انســانى در دولت 
قبل منفى اســت، يعنى خروجى ها در آن 
بيشتر از ورودى هاست. همانطور كه رئيس 
مركز برنامه ريزى و نيروى انســانى وزارت 
آموزش و پرورش اعلام كرده است امسال 

در كشور كمبود 116 هزار معلم داريم. 
65 درصــد كلاس هــا در دوره ابتدايــى 
پرتراكم و با تراكم نامتعارف است. بسيارى 
از مدارس ابتدايى دو نوبته است. همه اين 
موارد زنگ هاى هشــدارى است كه بيان 
مى كند آمــوزش و پرورش به شــدت با 

كمبود نيروى انسانى مواجه است.
او تأكيد مى كند: حالا به جاى اينكه براى 
كمبود نيروى انسانى در درازمدت چاره اى 
انديشــيده شــود و به كيفيت آموزش و 
پرورش و ايجــاد انگيزه در معلمان فكرى 
شود و به جاى حل مشكل تصميم بر اين 
گرفته شده كه به ازاى هر سال 10درصد 
مدارس ابتدايى به بخش خصوصى واگذار 
شــود. آن هم با بكارگيــرى معلمانى كه 

نهايت بين 200 تــا 500 هزار تومان در 
ازاى حضــور تمام وقــت در دوره ابتدايى 
دريافت مى كنند و تنها اميدشان به روزى 
اســت كه با تجمع مقابل مجلس بتوانند 

استخدام شوند.

توليد  از  و پرورش  سهم آموزش   
ناخالص ملى تنها 2 درصد است

وى در خصــوص تبعات منفى خصوصى 
سازى تصريح مى كند: با اين روند مردم در 
طبقات متوسط به بالا كم كم فرزندانشان را 
از مدارس دولتى خارج كرده و به مدارس 

غيردولتى مى سپارند. 
آموزش و پــرورش طبقاتــى و دوقطبى 
شده و به نابرابرى هاى آموزشى دامن زده 
مى شود. علاوه بر آن نگران هستيم اتفاقاتى 
كه در حوزه خصوصى سازى كشور اتفاق 
افتاد مانند آنچه بر نيشكر هفت تپه،  فولاد 
مباركه و... گذشت و در سال هاى ركود آثار 
ســوء آن را مى بينيم در آموزش و پرورش 
هم ايجاد شــود. داشــتن نگاه صنعتى به 

آموزش و پرورش غلط است. 
آموزش و پرورش يك دستگاه مولد است 

و هــر ريالى كــه در اين 
بخش خرج مى شود، هزينه 
نيست بلكه سرمايه گذارى 
مى شود:  يادآور  وى  است. 
در ســطح خاورميانــه و 
كشــورهاى همسايه سهم 
تخصيص يافتــه از توليد 
ناخالــص ملــى آن ها به 
آموزش و پرورش بســيار 
بيشتر از ماست و به جرئت 

مى گويم جزو كشــورهايى هســتيم كه 
كمترين سهم را از توليد ناخالص ملى به 
آموزش و پــرورش اختصاص داده ايم. اين 
مقــدار كمتر از 2 درصد اســت و فقط از 

افغانستان اندكى برتر هستيم. 
در حاليكــه در دولت هاى قبــل اين رقم 
16 درصد بود البته معتقد هســتيم تمام 
دولت ها نســبت بــه آمــوزش و پرورش 

كم لطفى كرده اند.
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خبر

خط قرمز

 كيفرخواست اعضاى باند سرقت كاميون ها صادر شد

پايان كار باند سرقت«آش با جاش»!

      خــط قرمز/ عقيل رحمانى   براى دو برادر كه به صورت 
حرفه اى در مشهد اقدام به سرقت انواع كاميون هاى بارى كرده 
بودند،درحالى كيفرخواست صادر شد كه 12 مالخر شناسايى 
شده هم بى نصيب نماندند و براى آن ها هم كيفر خواست صادر 
شد. دو برادر با هويت(ه.ط) و(ر.ط) با هم نقشه كشيدند كه در 
مشــهد به سراغ كاميون هايى بروند و آن ها را سرقت كنند كه 
مالك آن ها، خودرو را شب خارج پاركينگ و درحاشيه خيابان ها 

و يا مكان هاى خلوت پارك كرده بودند.

 سرقت هاى ميليونى كاميون با بارش!
آن ها حتى براى اجراى نقشه هاى سرقت به سرشان مى زند تا 
همراه خود اسلحه هم حمل كنند و براى اين كار پس از ارتباط 
با برخى افراد در غرب كشــور، موفق مى شوند يك عدد كلت 

كمرى بخرند.
سركردگان باند ســرقت«آش با جاش» كه مى دانستند پس 
از ســرقت كاميون هاى بارى همراه با بارشان، بايد به سرعت 

محموله هاى سرقتى را در شهر آب كنند، از قبل نقشه همه چيز 
را كشيده بودند و براى هر نوع محموله سرقتى مالخر مخصوص 
هماهنگ كرده بودند. حتى در تحقيقات قضايى مشخص شده 
بود كه برادران سارق براى تخليه بارها و تبديل آن به محموله 
هاى كوچكتر، اقدام به اجاره يك گاراژ كرده و محموله ها را براى 
آنكه امكان تردد خودروهاى كاميون درشهر پس از سرقت فراهم 

نبود، در محل دپو و پس از آن بدست مالخرها مى رساندند.
سارقان ســرقت هاى خود را كليد زدند و هر چند روز گزارش 

سرقت يك كاميون بارى به دستگاه قضايى منعكس مى شد.
گــزارش قدس حاكى اســت: با توجــه به اهميــت ماجرا و 
خسارت هاى چند ده ميليون تومانى كه به رانندگان وارد شده 
بود، با دســتور بازپرس شعبه 203 دادســراى مشهد، پرونده 
ســرقت در اختيار ماموران پليس آگاهى استان قرار گرفت و 

تحقيقات مورد نياز براى دستگيرى متهمان آغاز شد.

 دستگيرى سارقان و كشف سلاح گرم!
پس از چند روز انجام اقدامات فنى و پليسى ماموران توانستند 
برادران ســارق را شناســايى و آن هــا را در حالى كه در گاراژ 
تحت اختيارشان در حال تخليه بار از يك كاميون سرقتى بودند، 

دستگير كنند.
همچنين در پى بازرسى پليسى، يك قبضه سلاح كلت كمرى 
به همراه مهمات مربوطه نيز از ناحيه سارقان كشف و ضبط شد.

با دســتگيرى متهمان و كشف ديگر مســتندات انتظامى كه 
نشــان مى داد ســارقان بيش از ده كاميون را به شيوه مذكور 
ســرقت كرده اند، مراتب به مقام قضايى منتقــل و در پى آن 
هم سركردگان باندســرقت«آش با جاش» به دادسراى ناحيه 

2 مشــهد منتقل و در شعبه مذكور مورد بازجويى قضايى قرار 
گرفتند.

متهمان كه ابتدا منكر سرقت هاى ديگرى بودند، وقتى در مقابل 
اشراف كامل مقام قضايى بر تمامى زواياى پرونده قرار گرفتند 
و مســتندات ديگر ســرقت هاى آن ها نيز پيش رويشان قرار 
گرفت، لب به اعتراف گشودند و در طى چندين جلسه بازپرسى 
مشــخص شد كه برادران ســارق 14 فقره سرقت در مشهد و 

برخى از شهرستان هاى استان انجام داده اند.

 خيار، نوشابه، روغن زيتون، همه چيز سرقت مى شد
بنا براين گزارش، آن ها در اين مدت، ســه كاميون نوشابه، يك 
كاميون حلــب روغن نباتى 17 كيلويى، ده تن روغن زيتون و 
كنجد، 10تن خرما، يك كاميون كيك و كلوچه، يك كاميون 
كليد و پريز، يك محموله تخم مرغ، ده تن جوش شــيرين و... 
را سرقت كرده و محموله ها را به مالخر ها فروخته اند. همچنين 

ارزش اموال سرقتى حدود 365 ميليون تومان برآورد شد.
پس از لو رفتن همه چيز، متهمان اسامى مالخر ها را هم در برگه 
اظهارات خود نوشتند كه به همين واسطه مقام قضايى دستور 
بازداشــت تمامى آن ها را صادر كرد و در پى آن پليس موفق 
شد 12 مالخر را در نقاط مختلف شهر مشهد شناسايى كرده و 

تمامى آن ها را هم بازداشت كند.
اينگونه بود كه بعد از برگزارى چندين جلسه بازپرسى و تكميل 
مراحل مورد نياز و ثبت اظهارات متهمان، سرانجام هفته گذشته 
آخرين دفاع از اعضاى باند سرقت «آش باجاش» اخذ و بر  همين 
اساس كيفرخواست متهمان صادر و پرونده در مرحله بازپرسى 

بسته و در نوبت ارسال به دادگاه قرار گرفت.

يادداشت

مأموران پليس بايد دوره روانشناســى بگذرانند ايســنا: ســردار ايوب سليمانى؛جانشــين فرمانده نيروى انتظامى با تأكيد بر تهيه اطلس اجتماعى در كلانترى هاى سراسر كشور، گفت: تمام 
مأموران پليس بايســتى دوره هاى روانشناســى و مددكارى را طى كنند. وى اظهار داشــت: تمامى پرسنل كلانترى ها بايستى در حكم مشاور باشند بر همين اساس نگاه اجتماعى بايد به ساير بخش هاى 

ناجا ماننديگان ويژه، مرزبانى و... تعميم داده شود. سليمانى گفت: مشاوران كلانترى ها بايستى كارهاى تخصصى و فنى را به مراجع ذيصلاح مثل مراكز مشاوره ارجاع دهند.

به جاى حل مشكل 
تصميم گرفته شده 
كه به ازاى هر سال 

10 درصد مدارس 
ابتدايى به بخش 
خصوصى واگذار 

شود

بــــــــرش

نقدى بر خصوصى سازى آموزش در گفت و گو با معاون سابق وزارت

خطر نگاه صنعتى به آموزش و پرورش 

رئيس سازمان ميراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى:
در 8 ماه امسال 5.2 ميليون گردشگر وارد شده اند

ميزان: رئيس سازمان ميراث فرهنگى، 
صنايع دستى و گردشــگرى گفت: در 
8 ماه امسال 5.2 ميليون گردشگر وارد 
شده اند در حالى كه اين رقم در كل سال 

گذشته 5.1 ميليون نفر بود.
على اصغر مونسان گفت: ايران به لحاظ 
داشــتن مواهب طبيعى، آثار تاريخى و 

آيين هاى متنوع اقوامش، يكى از 10 كشور برتر جهان در حوزه گردشگرى است.
وى گفت: توسعه زيرساخت هاى گردشگرى در دولت تدبير و اميد، سرمايه گذارى 
120 هزار ميليارد تومانى در حوزه گردشگرى كشور، اجراى پروژه هاى كوچك 
و بزرگ و اقداماتى همچون ارايه ويزاى الكترونيك، برداشــتن ويزاى كشور هاى 
هدف و... منجر به رشــد 58 درصدى گردشگرى در 8 ماه امسال نسبت به سال 

گذشته شده است.

سخنگوى كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس :
مدارس استاندارد در اختيار «از ما بهتران» است

تســنيم: حمايت ميرزاده؛ سخنگوى 
كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس 
گفت: در مدرسه زاهدان كه 4 دانش آموز 
سوختند شــاهد بى عُرضگى مسئولان 
مدرســه و ناحيه 2 زاهدان بوديم. اين 
همه مدارس غير اســتاندارد در كشور 
وجود دارد و مدارس استاندارد در اختيار 

«از ما بهتران» هســتند. وى در خصوص سند تحول بنيادين آموزش و پرورش 
بيان كرد: بگذاريد صادقانه صحبت كنم، سند تحول بنيادين آموزش و پرورش 
آرمانى است و آرزوهايى را مطرح مى كند كه براى آموزش و پرورش داريم، اما بايد 
كارشناسان و فرهنگيان به ما بگويند به عنوان مثال براى اجراى 5 تا 10 درصد 

سند تحول بنيادين بايد چه اقداماتى را انجام دهيم.

نايب رئيس كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس:
خريد خدمات آموزشى خلاف قانون برنامه توسعه است

تسنيم: نايب رئيس كميسيون آموزش 
و تحقيقــات مجلس گفــت: دولت در 
بودجه ســال 98 در بحث واگذارى به 
آمــوزش و پرورش ورود كرده و موضوع 
خريد خدمات آموزشى برخلاف برنامه 

ششم توسعه است.
جبار كوچكى نژاد اظهار كرد: هم اكنون 

مى شــنويم كه مى گويند اردوگاه هاى آموزش و پــرورش را واگذار كنيم، اما به 
هزاران هتل ساير دستگاه ها توجهى ندارند. بنده نيز به تغيير ساختار آموزش و 
پرورش اعتقاد دارم، اما اين خطى كه سازمان برنامه و بودجه در پيش گرفته به 

ضرر آموزش و پرورش است.
وى بيان كرد: كشور را نبايد اسير مسائل رانتى كنيم، مدارس يا دولتى هستند 
يا خصوصى و اين بحث كه نيمه خصوصى اداره شــوند يعنى رانت و هر فردى 

كه پارتى دارد مدرسه دولتى را در قالب طرح خريد خدمات در اختيار مى گيرد.

سخنگوى سازمان ثبت  احوال:
آمارى از افراد فاقد شناسنامه نداريم 

ايلنا: ســخنگوى سازمان ثبت احوال با 
اشاره به اينكه هيچ كس نمى تواند آمارى 
از افراد فاقد شناسنامه اعلام كند، گفت: 
90 درصد ولادت ها ثبت و شناســنامه 

صادر مى شود.
ســيف اله ابوترابى گفت: در تمام نقاط 
كشــور با اجراى طرح پى گردشــى به 

مناطق مختلف روســتايى و صعب العبور كشور مراجعه مى كنند و براى افرادى 
كه تابعيت ايران را داشــته باشند، شناسنامه صادر مى كنند. در استان سيستان 
و بلوچستان يك ســرى افراد تابعيت ايرانى ندارند كه شناسنامه به آن ها تعلق 
نمى گيرد و يا فرزندان حاصل از ازدواج دختر ايرانى با فرد خارجى است كه صدور 

شناسنامه براى اين افراد نيز تابع شرايط خاص خود است.
وى در پاســخ به اين پرسش كه آيا آمارى از افرادى كه فاقد شناسنامه هستند 
وجود دارد، تصريح كرد: هيچ كس نمى تواند چنين آمارى را اعلام كند چراكه ما 

90 درصد ولادت ها را ثبت مى كنيم و شناسنامه صادر مى شود.

عضو كميسيون امنيت ملى و سياست خارجى:
احتمال تمديد طرح خريد خدمت سربازى در سال 98

خانه ملت: سيدحسين نقوى حسينى؛ 
عضو كميسيون امنيت ملى و سياست 
خارجى در خصوص احتمال بازگشــت 
طرح خريد خدمت ســربازى در بودجه 
سال 98 گفت: انتظار داريم طرح فروش 
خدمت سربازى به مشمولان غايب در 
بودجه امســال هم مانند سال گذشته 

ديده شــود. وى اظهار كرد: كميســيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس 
از ستاد كل نيروهاى مسلح درخواست مى كند طرح فروش خدمت سربازى در 
بودجه سال آينده آورده شود، چرا كه بسيارى از افراد به دلايل مختلف نتوانستند 
از اين طرح استفاده كنند، به نظرم اگر فروش خدمت سربازى تمديد شود هم به 
نفع نيرو هاى مسلح و هم به نفع مردم خواهد بود. وى تصريح كرد: افراد زيادى 
در كشــور بيش از 8 سال غيبت دارند و هم اكنون داراى خانواده، فرزند و شغل 
هستند و امكان خدمت سربازى را ندارند، از طرفى به دليل عدم ثبت معاملات 
در دفتر ثبت اسناد بلاتكليف هستند. بنابر اين از نيرو هاى مسلح درخواست داريم 

اين طرح را همانند سال گذشته به اجرا در بياورد.

بيانيه دانشگاه هاى علوم پزشكى 
وزير بهداشت پاسخگوى خرابى هاى به بار آورده اش باشد

فارس: گروهــــى از دانشـــــجويان 
دانشــگاه هاى علوم پزشكى در واكنش 
به استعفاى وزير بهداشت طى بيانيه اى 

واكنش نشان دادند.
در اين بيانيه آمده اســت: «اين مسئله 
بسيار تعجب انگيز است كه در دولت هر 
مسئولى هر زمان كه اراده مى كند استعفا 

مى دهد و خود را مبرا از پاسخگويى مى داند، و جاى تعجب كه سازمان بازرسى 
كل كشــور و مجلس شوراى اسلامى هيچ واكنشى نشان نمى دهند. نمايندگان 
مــردم در مجلس نبايد اجازه دهند كــه اين طرز مديريت توأم با تعارض منافع 
و وابســته به نفت كه منجر به انتفاع پزشكان از بيت المال طى چند سال اخير 
شده اســت ادامه پيدا كند و مديران، بدون پاسخگويى درمورد نحوه هزينه كرد 
بيت المال و پول مردم از ســمت خود اســتعفا دهند. اين نامه را دفاتر بســيج 
دانشجويى دانشگاه هاى علوم پزشكى شهيد بهشتى، علوم پزشكى تهران، علوم 
پزشكى بقيه االله، علوم پزشكى ايران، علوم بهزيستى و توانبخشى تهران و دانشگاه 

خط قرمز: با دستگيرى تعدادى شكارچى غيرمجاز، دو لاشه قوچ و علوم پزشكى آزاد امضا كرده اند.
ميش كوهى كشف شد. سرهنگ مجتبي حسني در تشريح اين خبر 
گفت: با كسب خبرى مبنى بر اينكه چند سودجو در كوه هاى اطراف 
زاوه درحال شكار قوچ كوهى هستند، پيگيرى موضوع به صورت ويژه 
در دستور كار پليس قرار گرفت. وى افزود: ماموران با هماهنگى مقام 
قضايى، در اطراف كوه هاي زاوه اقدام به گشت زني كرده كه نهايتاً 
تعداد 4 متهم را در اين زمينه دستگير و در پى بازرسي ميدانى در 
محل يك قبضه اسلحه شكارى غيرمجاز و همچنين دو لاشه گوشت 
قوچ و ميش كوهى را كشــف كردند. سرهنگ حسنى تصريح كرد: 
متهمان دستگير شده پس از تشكيل پرونده مقدماتى به منظور سير 

مراحل قانونى به مراجع قضاي ى معرفى شدند.

دستگيري شكارچيان غير مجاز
 در زاوه 

  شكارچيان غيرمجاز شكار شدند
50 تا 60 هزار معتاد متجاهر

 در كشور داريم

دبيركل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

حداقل به جان 
فرزندان اين ملت رحم كنيد!

هم رئيس جمهــور در زمان تحويل بودجه 
پيشنهادى ســال 98 و هم نوبخت رئيس 
ســازمان برنامه و بودجــه در گفت و گوى 
ويژه خبرى، از لزوم خريد خدمت از بخش 
خصوصــى در آمــوزش و پرورش ســخن 
گفته اند و اين در حاليســت كه هنوز بيش 
از ده روز از حادثه آتش ســوزى مدرسه اى 
در سيســتان و بلوچستان كه مديريت آن 
در كنــار حدود هفتصد مدرســه ديگر در 
اين استان در پوشش عنوان مشاركت هاى 
مردمى به صــورت غيرقانونــى به بخش 

خصوصى واگذار شده، نگذشته است. 
در واقع روندى در دولت از سال 1393 آغاز 
شــد و طى آن مديريت مدارس در حاشيه 
شهرها و مناطق محروم به بخش خصوصى 
واگذار شد تا بار مالى دولت كم شود. تا قبل 
از آن، فقــط يك نوع خصوصى ســازى در 
كشور وجود داشت و آن هم اجازه تأسيس 
مدارس غيرانتفاعى بــود اما دولت روحانى 
حالا چند سالى اســت كه روند خطرناكى 
را شــروع كرده و آن واگذارى مديريت و در 
حقيقت خريد خدمات آموزشــى از بخش 
خصوصى در مدارس حاشــيه اى و محروم 

كشور است.
هــر دو بزرگــوار فرموده اند كــه اگر مثلاً 
دولت بــراى هــر دانش آمــوز 4 ميليون 
هزينه مى كــرده، حالا با واگذارى به بخش 
خصوصى، مدرســه با يك چهارم آن مبلغ 
يعنى يك ميليون تومان اداره مى شود. شما 
مى دانيد كه قطعاً نيمى از آن هم حاشــيه 
سود مديران خصوصى آن مدارس است. در 
اين شرايط بديهى است كه بخش خصوصى 
ضرورتى نه بــه تأمين امكانــات و ايمنى 
مدارس و نه ارايه خدمات با كيفيت آموزشى 
را در خود نمى بينــد و در واقع هم زندگى 
دانش آموزان و هم آموزش آنان قربانى اين 

نگاه صرفاً اقتصادى به مدرسه مى شوند. 
اين نــوع خصوصى ســازى جديد (يعنى 
واگــذارى مديريــت مــدارس در مناطق 
حاشــيه اى) از 1393 در دولت نخســت 
روحانى شــروع شــد كه پس از انتشــار 
گزارش هايــى مبنى بر واگــذارى مديريت 
900 مدرســه در حاشــيه تهران به بخش 
مخالفت هــاى  و  اعتراضــات  خصوصــى 
گسترده اى در مجلس عليه آن شكل گرفت 
و سبب شــد كه مجلس وارد موضوع شده 
و طى مصوبه اى فروش و واگذارى مدارس 
را ممنوع كنــد. دولت نيز اگر چه در ظاهر 
اين مصوبه را پذيرفت اما در خفا اين روند را 
ادامه داد به طورى كه سال گذشته مديركل 
آموزش و پرورش سيستان و بلوچستان با 
افتخار اعلام كرد 700 مدرسه را «مردمى» 
كرده ايم كه از قضا مدرسه اى كه دچار حادثه 
شد نيز از زمره همان واگذارى ها بوده است. 
دولــت حتى تلاش كرد كه بــه اين نحوه 
واگذارى در برنامه توسعه ششم مشروعيت 
قانونى ببخشــد و تنها بندى كه در برنامه 
پيشــنهادى توسعه ششــم درباره آموزش 
و پرورش ذكر شــده بود هم ناظر به خريد 
خدمــت از بخش خصوصى بــود كه البته 
مجلس با آن كاملاً مخالفت كرد و با حذف 
آن بنــد، چنــد بند ديگر هــم مصرحاً در 
مخالفت با خصوصى سازى آموزش اضافه 
كرد اما شــواهد آشكارى نشان مى دهد كه 
دولت به صورت غيرقانونى و پنهانى بر سياق 
قبلى خود مى تازد. البته دولت نه تنها اين 
روش جديد در خصوصى ســازى و كالايى 
سازى آموزش را رقم زد بلكه حتى روند قبل 
از آن يعنى توســعه مدارس غير انتفاعى را 
با تأسيس يك صندوق اعتبارى و حمايتى 

1500 ميليارد تومانى تسريع كرد. 
با اين روند شاهد يك شكاف بزرگ فرهنگى 
در آينده در كشــور خواهيــم بود. مدارس 
غيرانتفاعى با كيفيت در مراكز كلانشهرها 
و مــدارس خريــد خدمتــى در حاشــيه 
شــهرها و مناطق محروم. دولت يازدهم و 
دوازدهــم علاوه بر تعميق شــكاف عميق 
اقتصادى كه خود تأثيرات جبران ناپذيرى 
بر روى شــكاف هاى فرهنگــى مى گذارد 
برنامه مضاعــف و جداگانه اى براى تعميق 

شكاف هاى فرهنگى داشته و دارد.

مديرعامل 
بنياد بيمارى هاى نادر ايران:

شناسايى 262 بيمارى نادر 
در كشور

فارس: مديرعامل بنيــاد بيمارى هاى نادر 
ايران با اشاره به شناسايى 262 بيمارى نادر 
در كشور، گفت:آمار مبتلايان به بيمارى هاى 
نادر در كشــور ما نســبت به بســيارى از 
كشورهاى جهان بالاتر است و دو علت اصلى 
آن بيمارى هــاى نقص ايمنى و ازدواج هاى 
فاميلى اســت كه با غربالگرى و آزمايشات 
ژنتيك و مشاوره قبل از ازدواج و پيشگيرى 
از مصرف داروها در دوران باردارى مى توان 
تا حدود زيادى از اين بيمارى ها پيشگيرى 

كرد.

مدارس استاندارد در اختيار «از ما بهتران» است
 حمايت ميرزاده؛ سخنگوى 
كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس 
 دانش آموز 
سوختند شــاهد بى عُرضگى مسئولان 
 زاهدان بوديم. اين 
همه مدارس غير اســتاندارد در كشور 
وجود دارد و مدارس استاندارد در اختيار 

«از ما بهتران» هســتند. وى در خصوص سند تحول بنيادين آموزش و پرورش 

 سيدحسين نقوى حسينى؛ 
عضو كميسيون امنيت ملى و سياست 
خارجى در خصوص احتمال بازگشــت 
طرح خريد خدمت ســربازى در بودجه 
 گفت: انتظار داريم طرح فروش 
خدمت سربازى به مشمولان غايب در 
بودجه امســال هم مانند سال گذشته 

ديده شــود. وى اظهار كرد: كميســيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس 

آمارى از افراد فاقد شناسنامه نداريم 
 ســخنگوى سازمان ثبت احوال با 
اشاره به اينكه هيچ كس نمى تواند آمارى 
از افراد فاقد شناسنامه اعلام كند، گفت: 
 درصد ولادت ها ثبت و شناســنامه 

ســيف اله ابوترابى گفت: در تمام نقاط 
كشــور با اجراى طرح پى گردشــى به 

مناطق مختلف روســتايى و صعب العبور كشور مراجعه مى كنند و براى افرادى 

 نايب رئيس كميسيون آموزش 
و تحقيقــات مجلس گفــت: دولت در 
 در بحث واگذارى به 
آمــوزش و پرورش ورود كرده و موضوع 
خريد خدمات آموزشى برخلاف برنامه 

جبار كوچكى نژاد اظهار كرد: هم اكنون 
مى شــنويم كه مى گويند اردوگاه هاى آموزش و پــرورش را واگذار كنيم، اما به 

رئيس سازمان ميراث فرهنگى، 
صنايع دستى و گردشــگرى گفت: در 
 ميليون گردشگر وارد 
شده اند در حالى كه اين رقم در كل سال 

على اصغر مونسان گفت: ايران به لحاظ 
داشــتن مواهب طبيعى، آثار تاريخى و 

 كشور برتر جهان در حوزه گردشگرى است.

وزير بهداشت پاسخگوى خرابى هاى به بار آورده اش باشد
گروهــــى از دانشـــــجويان 
دانشــگاه هاى علوم پزشكى در واكنش 
به استعفاى وزير بهداشت طى بيانيه اى 

در اين بيانيه آمده اســت: «اين مسئله 
بسيار تعجب انگيز است كه در دولت هر 
مسئولى هر زمان كه اراده مى كند استعفا 

مى دهد و خود را مبرا از پاسخگويى مى داند، و جاى تعجب كه سازمان بازرسى 

 ميثم مهد      يار

annotation@qudsonline.ir

خبر
انتظامى خراســان شــمالى از  جام جم: فرمانده 
درگيرى مســلحانه در يكى از روستاهاى شهرستان 
شيروان خبر داد. سردار عليرضا مظاهرى با بيان اينكه 
ظهر روزگذشته درگيرى مسلحانه بين دو خانواده در 
يكى از روستاهاى شيروان رخ داد، اظهار كرد: در پى 
تماس با مركز فوريت هاى پليسى مبنى بر درگيرى 
مسلحانه در يكى از روســتاهاى اين شهرستان، به 
ســرعت ماموران انتظامى در محل حاضر شــدند. 
مظاهرى با بيان اينكه اين درگيرى منجر به مجروح 
شدن يك پســر بچه 13 ساله شد، گفت: متأسفانه 
ضــارب قبل از رســيدن مامــوران از محل متوارى 
شــده بود. وى علت اين درگيرى را خصومت قبلى 
اعلام كرد و افزود: هم اكنون اين نوجوان 13 ســاله 
در بيمارستان شيروان بسترى است. اين مقام ارشد 
انتظامى تصريح كرد: عوامل اين درگيرى شــناخته 

شده و تحت تعقيب قرار دارند.

فرمانده انتظامى خراسان شمالى خبرداد
يك مجروح در پى درگيرى مسلحانه

  در شيروان 

3000737274
سامانه پيامكى

                                صفحه جامعه                                   
انتقادها، پيشنهادها و ايده هاى خود را 

از طريق اين پيامك به گروه اجتماعى ارسال فرمائيد
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

۱۱ هزار زندانی حافظ قرآن شدند بیرجند-قدس: معاون سلامت، اصلاح و تربیت سازمان زندان های کشور گفت: تاکنون ۱۱ هزار زندانی حافظ قرآن شده اند. ابوالفضل حجتی پور بیان کرد: 
نگاه و برداشتی که جامعه و مردم از زندان دارند، قاعدتاً بحث مجازات در یک مکان خاص با دیوارهای بلند و زدن دستبند و پابند به افراد است درحالی که به برکت نظام جمهوری اسلامی، اقدام های 

خاصی در چارچوب دیوار خاص به نام زندان صورت می گیرد که این اقدامات، نظام زندانبانی ما را با دنیا متفاوت کرده است.
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نکا چوب تعطیل نمی شود
ساری-مهر: رئیــس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت مازندران گفت: نکا چوب 
با قریب به ۷۰۰ نفر پرســنل هم اکنون 
مشــغول به فعالیت بوده و گمانه زنی ها 

برای تعطیلی آن کذب است.
محمد محمدپور با اشاره به عدم بدهی 
این شرکت بابت حقوق پرسنل و به روز 
بــودن پرداخت ها و هزینه های جاری از قبیل آب و برق و گاز گفت: در چند ماه 
اخیر حتی بهســازی هایی نیز در خط تولید شــرکت نکا چوب صورت گرفته و 
بعضی از ماشین آلات جدید به چرخه فعالیت آن اضافه شده و مورد بهره برداری 

قرارگرفته است.
وی اعلام کرد: همچنین مذاکراتی با سرمایه گذارانی از کشور ترکیه برای ورود به 

حوزه سرمایه گذاری این شرکت صورت پذیرفته است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت مازندران تصریح کرد: متأسفانه با اجرای 
زودهنگام طرح ممنوعیت بهره برداری از جنگل که بر اساس قانون برنامه ششم 
می بایست از سال چهارم این موضوع شروع می شد و برخلاف قانون برنامه با ابلاغ 
وزیر جهاد کشــاورزی در سال اول صورت گرفته در برهه فعلی شاهد به وجود 

آمدن پاره ای از مشکلات برای این کارخانه در بحث تأمین مواد اولیه شده ایم.
وی گفت: با این وضعی که پیش آمده نه تنها کارخانه ها تحت فشــار قرار گرفتند 
بلکه خود جنگل هم در معرض تهدید بیشتر قرارگرفته اما علیرغم تمام مشکلات 
موجود شرکت نکا چوب مشغول فعالیت بوده و گمانه زنی ها مبنی بر تعطیلی این 

شرکت در آینده نزدیک را تکذیب می کنم.

نمایندگان اصفهان استعفای خود را پس نگرفتند
اردستان-مهر: نماینده مردم اردستان 
در مجلــس شــورای اســلامی گفت: 
نمایندگان اســتان اصفهان به توصیه 
امام جمعه اصفهــان در مجلس حاضر 
شدند اما اســتعفای خود را هنوز پس 

نگرفته اند. 
حجت الاسلام سید صادق طباطبایی نژاد 
گفت: آنچه که در این استعفا اتفاق افتاد این بود که توجه جدی دولت و مجلس را 
به وضعیت بحرانی اصفهان جلب کرد و حتماً نگاهشان را در بودجه ۹۸ نسبت به 
اصفهان عوض خواهند کرد، شاید همه آنچه که لازم است تأمین نشود اما رویکرد 

آن ها به اصفهان متفاوت خواهد شد.
نماینده مردم اردستان در مجلس شورای اسلامی گفت: یکی از مزایای استعفا این 
بود که صدای مردم و کشاورزان اصفهان به دولتمردان رسانده شد و رئیس جمهور 
ذیل نامه نمایندگان هم نوشتند تا سازوکارهای نمایندگان برای ستاد بازسازی یا 

احیای زاینده رود شکل بگیرد و در دولت مطرح شود.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی افزود: نمایندگان استان اصفهان 
به توصیه امام جمعه اصفهان و به واسطه نمایندگان در صحن علنی مجلس شرکت 
دارند اما استعفای خود را پس نگرفته اند که امیدواریم نتایج این کار به نفع مردم 

کل فلات مرکزی شود.

اقدام تحسین برانگیز یک معلم در خوزستان
اهواز: معلم فداکار شهرســتان »لالی« 
در استان خوزستان، کلاس درس را در 
خانه دانش آموز مبتلابه سرطان برگزار 
می کند تــا او از نعمت تحصیل محروم 

نماند.
مصطفی فاریابی، مدیر آموزش وپرورش 
شهرســتان لالی ضمن تأیید این خبر، 
اظهار کرد: زهرا یکی از دانش آموزان مقطع ابتدایی شهرستان لالی است که پس 
از طی یک دوره درمان سخت و طاقت فرسا، از ناحیه دو پای خود دچار معلولیت 

حرکتی شد و دیگر نتوانست به مدرسه بیاید.
وی افزود: معلم خَیر زهرا روزانه به خانه این دانش آموز می رود تا به او آموزش دهد 
و تمامی امکانات لازم از جمله میز، نیمکت، تخته وایت برد و لوازم التحریر را برای 

درس خواندن زهرا در خانه فراهم کرده است. 
وی ادامه داد: فرهنگیان خیر شهرستان لالی با راه اندازی یک پویش مردمی، همه 
هزینه های لازم برای درمان زهرا را فراهم کردند که این مبالغ درنهایت به خانواده 

وی تحویل داده شد.

قطع درختان در تبریز عمدی یا سهوی؟
تبریز-قدس: موضــوع قطع درختان 
باغــی در خیابان 2۹ بهمــن تبریز و 
همچنین قطع درختانی در کوی فرشته 
در صحن علنی شــورا موردبررسی قرار 
گرفت و تعدادی از اعضا معتقد بودند که 

درختان عامدانه خشک شدند.
ایرج شهین باهر شــهردار تبریز بابیان 
اینکه کاشــت هر نهال مبالغ کلان برای شهرداری هزینه در پی دارد، به همین 

دلیل خود را ملزم و موظف به حفظ درختان می دانیم. 
 وی ادامه داد: طی یک سال گذشته در ردیف  های درآمدی شهرداری به هیچ عنوان 
به تغییر کاربری -که لازمه آن از بین بردن باغات است- توجه نشده و محوریت 
برنامه ها توسعه فضای سبز است که در همین راستا طی یک سال اخیر 2۰ پارک 

بزرگ و کوچک در تبریز افتتاح کرده ایم. 
شهین باهر خاطرنشان کرد: اگر درختی پوسیده باشد، شناسایی و برای رفع خطر 
قطع می شود تا به خاطر شکستگی در هنگام باد و طوفان حادثه ساز نشود و در 

صورت نیاز در حد امکان درختان را به جای قطع کردن، جابه جا می کنیم.
وی تصریح کرد: افرادی به دنبال شیطنت و فضاسازی درباره قطع درختان هستند 

که من پاسخ آن ها را نمی دهم. 
سونیا اندیش نایب رئیس شورای شهر نیز در این جلسه گفت: اگر شهرداری امکان 
ورود به موضوع باغات خصوصی را دارد، چرا تا پیش از بروز تهدید و خشکاندن 

درختان به موضوع ورود نمی کند؟! 
وی بیان کرد: بر اســاس نقشه ها و تصاویر، درختان در باغ 2۹ بهمن، به صورت 
عامدانه خشکانده شده اند درحالی که در این منطقه به دلیل وجود قنات، مشکل 

تأمین آب وجود ندارد.
وی ادامه داد: ادعاشــده که درختان خشکیده آفت زده بودند، درخت خشکیده 
چطور می تواند منبع وجود آفت باشد و لذا اگر پاسخ کافی به این سؤال دریافت 

نکنیم، این موضوع فردا در مناطق بیشتری تکرار خواهد شد.

مدیرعامل شرکت غله و خدمات بازرگانی منطقه۲:
پنجمین کشتی حاوی روغن خام خوراکی 

در بندر امیرآباد پهلو گرفت
روغن  محموله  پنجمیــن  مازندران: 
خام خوراکی آفتابگردان توسط شرکت 
مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران به 
کارگزاری شرکت غله و خدمات بازرگانی 

منطقه 2 در بندر امیرآباد پهلو گرفت.
به نقل از روابط عمومی شــرکت غله و 
خدمات بازرگانی منطقــه 2، جعفری 
مدیرعامل شرکت غله و خدمات بازرگانی این منطقه اظهار داشت: یک کشتی 
تجاری با ظرفیت ۵ هزارتن روغن خام خوراکی آفتابگردان به صورت فله از روسیه 

وارد بندر امیرآباد شد و در حال تخلیه است.
 وی افــزود: با ورود و تخلیه این کشــتی تاکنون بیــش از 2۵ هزار تن از میزان 
۶۶ هــزار تن روغن خــام خوراکی آفتابگردان که مقرر شــد با هماهنگی های 
 صورت گرفته توسط شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران طی دو مرحله 
۳۳ هــزار تنی وارد بنادر شــمالی گــردد، در بندر امیرآباد تخلیــه و به مراکز 

ذخیره سازی بارگیری شد. 
مدیرعامل شرکت غله و خدمات بازرگانی منطقه 2 تصریح کرد: این میزان واردات 
روغن خام خوراکی آفتابگردان برای تأمین بخشــی از ذخایر استراتژیک کشور 

است.

به دلیل سرازیر شدن 1500 لیتر پساب شهر بندرعباس به دریا

زهر بی مبالاتی کام خلیج فارس را تلخ کرده است فولاد ایران 
نیازمند مواد اولیه است

اهواز-قدس: مدیرعامل گروه ملی فولاد 
ایران با اشاره به این که قدمت خطوط تولید 
در کارخانه گروه ملی بالا است اظهار کرد: در 
مسیر حل این دغدغه ها مشکلات عمده ای 

پیش روی شرکت وجود دارد.
غفوری گفت: عمده ترین مشکل در مسیر 
تولید کارخانه آن اســت کــه انبار قطعات 
یدکی کارخانه کاملاً خالی است و حتی یک 
عدد پیچ نیز در انبار قطعات یدکی کارخانه 

گروه ملی فولاد ایران نیست.
وی عنوان کرد: با توجه به سن بالای خطوط 
تولید، نیاز است تعمیرات اساسی انجام شود 
و این تعمیرات اساسی نیز به قطعات یدکی 
نیــاز دارد که در انبارهــای کارخانه وجود 

ندارد.
وی بــا بیان اینکه در حــال حاضر دو خط 
تولیدی لوله سازی و تیرآهن کارخانه گروه 
ملی فولاد ایــران آغاز به کار کرده اند، ادامه 
داد: با حضور مهندســان جوان و پرســنل 
متخصص گروه ملی خوشبختانه موفق به 

راه اندازی خطوط شدیم. 
خط تیرآهــن کارخانه حدود یک ســال 
فعالیت نمی کرد اما اکنون شاهد راه اندازی 

مجدد آن هستیم. 
همچنین خط لوله ســازی نیز اکنون فعال 
است و در شیفت های تولیدی شاهد عملکرد 

بسیار خوب این خطوط هستیم.
مدیرعامل گروه ملی فولاد ایران بیان کرد: 
هرچند که دو خــط تولید کارخانه مجدداً 
آغاز به کارکرده و تولید می کنند اما همچنان 
دغدغه اصلی که بحث تأمین قطعات یدکی 
موردنیــاز کارخانه اســت، پابرجاســت و 
امیدواریم شرایطی فراهم شود تا این مشکل 

نیز هرچه سریع تر رفع شود.

آنفلوانزای پرندگان 
در همسایگی البرز

کرج- ایســنا: مدیرکل دامپزشکی البرز 
بر ضرورت تشدید اقدامات امنیت زیستی، 
بهداشتی و قرنطینه ای در واحدهای پرورش 

مرغ استان تأکید کرد. 
غلامرضا توکلی اظهار کرد: با توجه به بروز 
بیماری آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در یک 
واحد مادر گوشتی در شهرستان نور و یک 
واحد طیور بومی در شهرستان بابل استان 
مازندران طی چند روز اخیر، به اطلاع تمامی 
پرورش دهندگان طیور اعم از طیور صنعتی 
و بومی می رســاند که موارد ایمنی را برای 
جلوگیری از شیوع این بیماری در واحدهای 

خود رعایت کنند. 
وی ادامه داد: با توجه به افزایش بقا و انتقال 
آســان ویروس در هوای ســرد و مرطوب، 
ضرورت تشــدید اقدامات امنیت زیستی، 
بهداشتی و قرنطینه ای در واحدهای طیور 

استان ضروری تر از قبل به نظر می رسد. 
وی گفت: بر این اساس کارکنان این واحدها 
باید نسبت به حذف ترددهای غیرضروری 
توجه داشته باشند و هرگونه تلفات غیرعادی 

را گزارش دهند. 

بوشهر رتبه دوم پرداخت 
وام اشتغال روستایی کشور

بوشهر- قدس: مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان بوشهر گفت: از ابتدای سال 
جاری تاکنون یک هزار و 4۸۰ میلیارد ریال 
تسهیلات اشــتغال روستایی در این استان 
پرداخت شده که پس از کرمانشاه رتبه دوم 

کشور را به خود اختصاص داده است.
حمیدرضا پناه افزود: تسهیلات ابلاغی استان 
بوشهر در بخش اشتغال روستایی یک هزار 
و 1۵۸ میلیارد ریال است که استان بوشهر 
تاکنون حدود دو هزار و ۹۵۰ میلیارد ریال 
طرح مصوب داشته است که این میزان 2۸ 
درصد بیشتر از سهم ابلاغی این استان است. 
وی از مســئولان ذی ربــط خواســت تــا 
شهرک های صنعتی مستقر در جوار روستاها 
که هزینه هنگفتی برای آن ها شــده را در 
دایره مشمول تسهیلات اشتغال روستایی 

قرار دهند. 

گزارش خبری

 ماجرای قطع درختان قره داغ چه بود؟

واکنش های مجازی و حقیقی به تخریب جنگل های »ارسباران«

تبریز-قــدس: این روزهــا بیش از آنکه رســانه ها در تهیه 
سوژه های جدید و گزارش ها پیش قدم باشد مخاطبان رسانه به 
دلیل پیشرفت تکنولوژی خود به کاربر رسانه ای تغییر ماهیت 
داده و با انتشــار تصاویر و فیلم های مختلف خوراک و ســوژه 

رسانه ها را برای پیگیری تأمین می کنند.
انتشــار فیلم و مطلبــی در روزهای پایانی هفته گذشــته در 
فضای مجازی مبنی بر قطع گســترده و بدون نظارت درختان 
جنگل های ارسباران در استان آذربایجان شرقی در زمره همین 
موضوعاتی بود که با واکنش های جدی مسئولان برای پیگیری 

و رصد این موضوع همراه شد.

واکنش امام جمعه 
بــه دنبال واکنش عمــوم مردم در فضــای حقیقی و مجازی 
و انتشــار تصاویر تأســف برانگیز در اعتراض به قطع درختان 
ارسباران، امام جمعه تبریز در خطبه های نماز جمعه با تأکید بر 
اینکه مسئولان موضوع قطع درختان ارسباران را پیگیري کنند 
اظهار کرد: متأســفانه طی هفته گذشته گزارش های متعددی 
از قلع وقمع جنگل های قره داغ و ارســباران که قلب تپنده ی 
آذربایجان است، ارائه می شود، بنده در این رابطه پیگیری های 
متعددی کردم که طبق این گزارش ها سخنان مختلفی مطرح 

شد.

 حجت الاسلام محمدعلی آل هاشم ادامه داد: گزارش ها مبنی 
بر این است که گویا درختانی که قطع شده اند بیمار یا خشک 
بوده یا اینکه در باغات شخصی قطع شده و ربطی به جنگل های 
ارســباران ندارد و برخی نیــز از انتقال درختان به کارخانجات 

شمال خبر می دهند. 
وی تأکید کرد: بااین حال این موضوع نیازمند توجه بسیار ویژه  ی 
مسئولان است، از مسئولان می خواهم این موضوع را به صورت 
جدی پیگیری کنند و لذا از استاندار آذربایجان شرقی خواستار 
تشــکیل کمیته ی ویژه برای بررسی این مشکل در استانداری 

هستم و نتایج آن را برای مردم بیان کنند. 
 

واکنش مجازی و حقیقی
بلافاصله پس از موضع گیری امام جمعه تبریز، استاندار آذربایجان 
شرقی با انتشــار مطلبی در صفحه شخصی اینستاگرامش، از 
تشکیل کمیته  ویژه رســیدگی به قلع وقمع درختان ارسباران 

خبر داد. 
در همین حال مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری آذربایجان 
شرقی مدعی شد که درختان منطقه »قره داغ« با مجوز جهاد 

کشاورزی قطع شده اند.
داور نامدار در این رابطه اظهار کرد: این اقدام بااطلاع اداره کل 
منابع طبیعی اســتان و پــس از بازدید فرمانده یگان حفاظت 
محیط زیست استان و شهرستان، کارشناسان محیط زیست و 
تهیه صورتجلسه و ثبت مستندات توسط همکاران منابع طبیعی 
انجام شده است تا اطمینان حاصل شود که هیچ درخت جنگلی 

در بین درختان قطع شده وجود نداشته است. 
وی گفت: تعداد 1۰۰ درصد درختان قطع شده در منطقه قره داغ 
از نوع درختان جنگلی نبوده و یک سری چوب آلات باغی مسن 
و پوســیده بوده و اجازه قطع درختان تنها به دلیل پوسیده و 
مسن بودن درختان، آن هم در باغات درجه سه و پایین تر داده 
 شده است لذا بخش عمده ای از این درختان، صنوبر یا تبریزی 

بودند که جزو درختان غیرمثمر هستند. 

پیشنهادهای نجومی
نماینده مردم کلیبر، خداآفرین و هوراند در مجلس در این رابطه 
اظهار می کند: به دلیل اجرای قانون تنفس به مدت 1۰ ســال 
در جنگل های شمال کشــور لذا بسیاری از دلالان برای خرید 
درختان ارسباران به این منطقه هجوم آورده و صاحبان باغات 
این منطقه را با پیشــنهادهای خارج از عرف تشویق به فروش 

درختان می کنند.
قلی زاده افــزود: قطع درختان منطقه ارســباران بیشــتر در 
شهرســتان های کلیبر، خدا آفرین و هوراند به چشم می خورد 
و متأسفانه قطع درختان این منطقه به صورت گسترده صورت 
گرفته و با تریلی و کامیون ها حمل می شــود و این بدان معنا 

نیست که درختان جنگلی قطع می شوند.
وی بیان کرد: درختان جنگلی در خارج از محدوده جنگل های 
ارسباران در سطح منطقه قره داغ و داخل مزارع و باغات وجود 
دارد و قیمت های نجومی پیشنهاد شده از طرف دلالان مردم را 

تحریک می کند تا درختان را بفروشند.
وی ابراز می کند: صاحبان باغات در محدوده شهرها و خارج از 
شهرها در ملک شخصی خود نیز ازنظر قانونی نمی توانند بدون 
هماهنگی و مجوز دستگاه های ذی ربط درختان را قطع کنند و 
اینکه قطع گســترده درختان در محدوده کلیبر، خدا آفرین و 
هوراند اتفاق افتاده بدان معنی نیســت که دولت مجوز داده تا 

درختان جنگلی قطع شود.
وی با اشاره به این موضوع که تعرض، تخلف و سرقت از منابع 
طبیعی در منطقه ارســباران قابل کتمان نیســت اظهار کرد: 
برخوردهای لازم با متخلفان توســط دستگاه های ذی ربط نیز 
انجام می گیرد ولی ابراز تأسف بنده از این است که امسال قطع 

درختان در این منطقه بیش ازحد معمول بوده است.
وی بابیان اینکه روند قطع گســترده درختان به ویژه از ابتدای 
سال جاری تشدید شــده است گفت: هیچ شخصی نمی تواند 
بدون مجوز دستگاه های ذی ربط درختان ارسباران را قلع وقمع 

کند.

 بندرعبــاس/ قــد   س  ورود فاضلاب 
بندرعباس به میزان یک هزار و ۵۰۰ لیتر 
در ثانیه به کام خلیج فارس یکی از مشکلات 
لاینحل این شهر بندری است که به دلیل 
وسعت تخریب های به وجود آمده موجب 
دغدغه و نگرانی بسیاری از مسئولان شده 
است. ایجاد ســایت های پرورش میگو در 
شــرق این شــهر بندری و تجمع زباله و 
ورود فاضــلاب به دریا از غرب بندرعباس 
را کــه عنوان قطب گردشــگری را یدک 
می کشد محاصره کرده است و بنا بر گفته 
مسئولان این شــهر نه تنها محیط زیست 
آبزیان بلکه سلامت ساکنان آن را به خطر 
انداخته اســت. ورود فاضلاب به دریا البته 
موضوع پنهانی نیســت و تاکنون علاوه بر 
رسانه ها مسئولان بی شماری برای حل این 
مشــکل یقه درانیده اند اما گوش شنوایی 
نبوده اســت. جالب اینجاست که اسحاق 
جهانگیری معاون اول رئیس جمهور نیز در 
2۰ آذرماه با سفر به هرمزگان این موضوع 
را مــورد تأکید قرارداد اما این تأکید فقط 

در حد حرف باقی ماند و به عمل نرسید.
بحران ناشــی از افزایش میزان پســاب و 
فاضــلاب تا بدان  جا پیش رفته که رئیس 
دادگســتری برای دســتگاه های مسئول 
ساماندهی این موضوع ضرب الاجل تعیین 
کرده اســت. البته نماینــدگان مردم در 
مجلس شورای اسلامی که به احتمال زیاد 
به این باور رسیده اند که مسئولان استانی 
کاری از پیش نمی برند دست به نامه شدند 
تا شاید مقام معظم رهبری دستوری به قید 
فوریت برای حل این مشکل صادر فرمایند.

زهر به کام خلیج
اقیانوس شناســی  مرکــز  سرپرســت 
خلیج فارس بابیان اینکه ورود پساب شهر 
بندرعباس در آینده لطمات جبران ناپذیری 
را برای این شــهر به همراه خواهد داشت 
اظهار می کند: بر طبق پایش ها و کارهای 
علمی صورت گرفته، میزان ورود فاضلاب 
و پساب آلوده به دریا 1۵۰۰ لیتر بر ثانیه 

اســت. دکتر صمد حمزه ای بیان می کند: 
اثرات این پساب به علت ماندگاری بالا تنها 
در ساحل بندرعباس خود را نشان خواهد 

داد و در آینده مشکلاتی را ایجاد می کند.
 وی به موضوع تصفیه فاضلاب اشاره کرد و 
گفت: در این زمینه با توجه به شاخص های 
موجود تا رســیدن به وضعیت استاندارد 
فاصله زیادی وجود دارد و هنوز به وضعیت 

نرمال نرسیده ایم.
 مشــاور شهردار در امور ســاحل و دریا از 
جانمایی و مکان یابی اشــتباه تأسیسات 
غــرب بندرعبــاس انتقاد کــرد و گفت: 
آب شیرین کن هایی که در غرب بندرعباس 
تعبیه  شده اند متأســفانه به لحاظ سطح 
آلایندگی اوضاع بدتری دارند و خطر آن ها 
نسبت به مزارع پرورش میگو بسیار بیشتر 
است و باید برای جلوگیری از این موضوع 

از الآن به فکر چاره ای اساسی باشیم.

ضرب الاجل رئیس دادگستری
هم اکنون وضع ساحل بندرعباس به جایی 
رسیده که رئیس کل دادگستری هرمزگان 

به این موضــوع ورود کرده و بابیان اینکه 
ریختــن پســاب های آلوده در ســاحل 
برای  بندرعباس بحران زیســت محیطی 
سلامت عمومی شــهروندان ایجاد کرده 
است، برای دستگاه های متولی ضرب الاجل 

دوماهه مشخص کرده است. 
با  اکبری  حجت الاســلام محمدصــادق 
اعلام اینکه مقابله بــا عوامل آلوده کننده 
محیط زیســت موردتوجه جدی دستگاه 
قضایی اســت، خاطرنشــان کــرد: »نوار 
ساحلی به عنوان مهم ترین انفال در سطح 
اســتان هرمزگان باید از هرگونه تعرض و 

آلودگی در امان بماند.«
رئیس شــورای حفظ حقــوق بیت المال 
در اراضــی ملی و منابع طبیعی اســتان 
هرمزگان همچنیــن با اشــاره به اینکه 
آلودگی در ساحل بندرعباس که بر اساس 
برخی گزارش ها تا بســتر و عمق دریا نیز 

گسترش یافته، واقعیتی انکارناپذیر است.
وی با اشاره به اینکه دستگاه های اجرایی 
همــواره از در پیش گرفتن تدابیری برای 
رفــع معضل ورود پســاب بــه دریا خبر 

می دهند که تاکنون بــه نتیجه مطلوب 
نرسیده هشدار داد:این مسئله باید ظرف 
مدت مقرر تعیین تکلیف شود و در صورت 
ادامــه روند موجود، بــا متخلفان برخورد 

قانونی خواهد شد.

نامه نمایندگان 
فوریت رســیدگی به این مشــکل تا آنجا 
پیش رفته اســت که نمایندگان شــورای 
عالی اســتان ها در نامه ای به رهبر معظم 
انقلاب اسلامی خواستار دستور رسیدگی 
هرچه ســریع تر به وضعیت ورود فاضلاب 
صنعتی و خانگــی به خلیج فارس و ارجاع 
این موضوع به کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
شورای اسلامی شدند. پس ازآنکه کیانوش 
جهانبخش، عضو هرمزگانی شورای عالی 
استان های کشور، نامه ای به علی لاریجانی، 
رئیس مجلس شورای اســلامی ارسال و 
خواستار رسیدگی به موضوع وضعیت ورود 
فاضلاب صنعتی و خانگی به خلیج فارس 
در کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شد، این 
بار مرتضی الویری، رئیس شــورای عالی 
اســتان های کشــور به نمایندگی از سایر 
نمایندگان در نامه ای به رهبر معظم انقلاب 
اسلامی خواســتار رسیدگی به درخواست 
نمایندگان شورای عالی استان ها شده است. 

در متن این نامه آمده است: 
»خلیج فارس برای نظام مقدس جمهوری 
اســلامی ایــران دارای شــأن و حرمتی 
خاص و جایگاهی ارزشــمند و ویژه است 
و در عرصــه بین المللــی موجب افتخار و 
اعتبار کشــور است اما شــهر بندرعباس 
 چند سالی اســت باوجود کانون ارزشمند 
بعضی  ســوی  از  اقتصادی-گردشــگری 
از دســتگاه های اجرایی مــورد بی مهری 
واقع شــده  است. مدت هاســت که شاهد 
ورود پســاب های خانگی و پســماندها و 
فاضلاب های صنعتی شهر بندرعباس داخل 
خورها و انتقال آن به خلیج فارس و آلودگی 
محیط دریایی و سواحل آن هستیم و علاوه 
بر اینکه بخش وســیعی از مناطق شهری 
تحت پوشش شــبکه فاضلاب قرار ندارند، 
پســاب خروجی تصفیه خانــه نیز داخل 
دریا سرازیر می شود. علی هذا با عنایت به 
وظایف مصرحه و تکالیف قانونی وزارت نیرو 
)شــرکت آب و فاضلاب( در این خصوص 
و لاینحل ماندن مشکلات مذکور، موضوع 
از طریق اعضای محترم شــورای اسلامی 
شهر بندرعباس و نمایندگان شورای عالی 
استان ها مورد پیگیری قرار گرفت و پس از 
بررسی در کمیسیون های تخصصی شورای 
عالی استان ها، درخواست رسیدگی و لزوم 
حــل این معضل به کمیســیون اصل ۹۰ 
مجلس شــورای اسلامی ارجاع گردید که 
در حال پیگیری می باشد.  اینک با عنایت 
به اهمیت و حساسیت موضوع، از محضر 
ارجمنــد حضرت عالی اســتدعا داریم در 
خصوص رسیدگی به درخواست نمایندگان 
شورای عالی استان ها دستور اقدام مقتضی 
صادر و ارشادات و رهنمودهای عالی را امر 

به ابلاغ فرمایید.« 
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

خبرهاى زنجيره اى عليه «رحيم پور ازغدى» تكرار شود، شكايت مى كنيم  فارس: دفتر رحيم پور ازغدى در نامه اى به دروغ پراكنى هاى اخير برخى افراد و رسانه ها درباره اظهارات اين عضو شوراى 
عالى انقلاب فرهنگى واكنش نشان داد. رسانه هاى وابسته، مكرراً خود از قول استاد رحيم پور خبرسازى و نقل قول توأم با جعل و تحريف كرده و سپس چند نفر از قبيل اين شخص، خود به عنوان پاسخ، به تهمت 

و توهين مى پردازند. اگر جعل خبرهاى زنجيره اى از سوى اين اشخاص و رسانه ها، تكرار شود از آنان شكايت خواهد شد.

 FATF تصميم گيرى هاى سياسى
مانع خروج ايران از ليست سياه

لعيــا جنيدى، معاون حقوقى رئيس جمهــور در 7 دى مصاحبه اى با خبرآنلاين در 
موضوع FATF داشت كه از نظر فنى و حقوقى خالى از اشكال نبود. اشكالاتى كه از 

سوى يك چهره حقوقى و به عنوان معاون رئيس جمهور بعيد و عجيب است.
جنيدى در بخشى از مصاحبه خود درباره تأثير لوايح مربوط به FATF بر روابط 
بانكى كشور مى گويد: «بدون شك اين مصوبات براى كشور فايده دارد، يكى از فوايد 
قانون شدن لوايح چهارگانه مى تواند تطبيق ما با معيارها و استانداردهاى حقوقى 
مورد تأييد FATF باشــد كه در اين صــورت رابطه ما با نظام بانكى بين المللى 
تسهيل مى شــود». خانم جنيدى در اظهارات خود نقش زيادى به FATF براى 
برقرارى روابط بانكى قائل است، اما توجه ندارد كه روابط بانكى كشورمان پيش ازاين 
كه از FATF متأثر باشد، از تحريم هاى فراسرزمينى بانكى آمريكا متأثر است. نشانه 
اصلى اين موضوع، اظهارات بانك ها و شــركت هاى اروپايى و خارجى است كه در 
چند ماه گذشته از ايران خارج شده و همكارى خود را قطع كردند. همه اين بانك ها 
و شركت ها، دليل قطع همكارى خود با ايران را تحريم هاى آمريكا ذكر كردند و نه 
ليست سياه FATF. به عنوان مثال، بانك «بى. سى. پى» سوئيس با انتشار بيانيه اى 
در تاريخ 9 خردادماه با اشــاره به تحريم هاى جديــد آمريكا اعلام كرد: «ما تمام 
تراكنش هاى جديد مرتبط با ايــران را پس از 8 مى  (زمان اعلام خروج ترامپ از 
برجام) به حالت تعليق درآورده ايم و فرايند پايان دادن به همكارى ها با ايران را در 
چارچوب بيانيه اداره كنترل دارايى هاى خارجى خزانه دارى آمريكا آغاز كرده ايم». 
«اوبر بانك» اتريش نيز در تاريخ 23 خردادماه در سايت اطلاع رسانى خود خطاب 
به مشتريان اعلام كرد كه هرگونه فعاليت مرتبط با ايران را قطع كنند؛ زيرا امكان 
پرداخت پول از 4 نوامبر (13 آبان) نخواهد بود. اوبر بانك تصريح كرده بود: «در دو 
سال گذشته بسيارى از مشتريان و فعاليت هاى تجارى مرتبط با ايران را حمايت 
كرده، اما تهديدهايى كه توسط آمريكا براى شركت هاى اروپايى اعمال مى شود، 
مانع از همكارى خواهد شــد؛ چراكه تهديدهاى ثانويه آمريكا براى ما دردسرساز 
مى شود». حتى بانك چينى كنلون به دليل تحريم هاى بانكى آمريكا رابطه مالى 
خود با ايرانى ها را در 10 آبان قطع كرد و سخنى از FATF به ميان نياورد. بنابراين 
تا زمانى كه تحريم هاى بانكى فراسرزمينى آمريكا عليه ايران اعمال مى شود، حضور 
يا عدم حضور ايران در ليست سياه FATF، تغييرى در همكارى هاى بانكى ايجاد 
نخواهد كرد. وى درباره سخت شدن كار ايران در FATF به دليل عضويت رژيم 
صهيونيســتى در اين مجموعه گفت: «در طول سال هاى گذشته در تمام مجامع 
اين مشكل وجود داشت، ولى درعين حال يك ديپلماسى فعال و همكارى كامل 
كارشناســانه بين دســتگاه هاى اجرايى مى تواند كمك كند تا همچنان بتوانيم 
اهدافمان را پيگيرى كنيم. حضور يــك رژيمى كه برخوردش با ايران بر مبناى 
تخاصم اســت، كار را يك درجه مشــكل تر مى كند، اما معنى اش اين نيست كه 
ما در كنار كار حقوقى دقيق و جدى كه در حال انجام آن هســتيم و ان شــاءاالله 
موفق اســت، مانع از اين نيســت كه يك ديپلماسى فعالى داشته باشيم و سعى 
كنيم با اعضاى ديگر كه منصفانه تر و كارشناسانه تر مى توان با آن ها صحبت كرد، 
ناديده بگيريم و رها كنيم». اما آيا طبق اظهارات جنيدى، ايران مى تواند همچنان 
با عضويت رژيم صهيونيستى به اهداف خود در FATF دست يابد؟ هدف دولت 
از اجراى تعهد 41 بندى FATF، خروج از ليســت ســياه اين نهاد است. شيوه 
تصميم گيرى در اين نهاد، بر اساس «اجماع مؤثر» است، بدين معنا كه براى دريافت 
يك تصميم يا بايد همه اعضا موافق باشند يا در نهايت يك عضو با تصميم مزبور 
مخالفت كند؛ اما ازآنجايى كه طبق بيانيه هاى وزارت امور اقتصادى، حداقل چهار 
عضو FATF (آمريكا، رژيم صهيونيستى، آرژانتين و شوراى همكارى خليج فارس) 
مخالف سرسخت خروج ايران از ليست سياه هستند، بنابراين ايران براى خروج از 
اين ليست با چالش بزرگى مواجه است و حداقل بايد سه عضو از اين چهار عضو 
را راضى كند تا به خروج از ليست سياه رأى دهند. پيش ازاين، رژيم صهيونيستى 
حق رأى نداشــت، اما با عضويت قطعى آن در FATF و كسب حق رأى، تقريباً 
خروج ايران از ليست سياه غيرممكن است، حتى اگر مطابق نظر خانم جنيدى، 
«همكارى كامل كارشناســانه» با اين نهاد انجام پذيرد، در نهايت با يك تصميم 
سياسى مواجه خواهيم بود و اين كشورها مطابق بيانيه وزارت امور اقتصادى، «بدون 
استدلال فنى و صرفاً بر مبناى انگيزه هاى سياسى» جلوى خروج ايران از ليست 

سياه را خواهند گرفت.

بود كه سخنگوى  آبان   سياست   13 
الحاق دولت  رد لايحه  از  نگهبان  شوراى 
كنوانسيون  به  ايران  اسلامى  جمهورى 
 (CFT) تروريسم  مالى  تأمين  با  مبارزه 
و اعاده آن به مجلس خبر داد. عباسعلى 
«شوراى  نوشت:  توييتر  در  كدخدايى 
نگهبان لايحه CFT را در جلسات متعدد 
خود مورد بررسى قرار داد و واجد ايرادات 
موارد  شامل  نظر  اين  دانست.  ابهاماتى  و 
خلاف شرع، خلاف قانون اساسى و ابهام، 
در موعد مقرر براى مجلس شوراى اسلامى 

ارسال شده است».

 مجلس زير بار ايرادات هيئت عالى 
نظارت نرفت

ايرادات شــوراى نگهبان همراه با ايرادات 
هيئــت عالى نظــارت بر حســن اجراى 
سياست هاى كلى نظام در مجمع تشخيص 
مصلحت نظــام بود كــه 14 آبان رئيس 
مجلس طى نامه اى به دبير شوراى نگهبان 
اعلام كرد كه مجلس به دليل عدم ارسال 
ايرادات مجمع تشخيص مصلحت نظام به 
كنوانسيون مبارزه با تأمين مالى تروريسم 
در مهلــت قانونى 20 روزه، ايــرادات اين 
مجمع را موردبررســى قرار نمى دهد! اين 
رفتار عجيب مجلس ادامه داشت تا اينكه 
يك ماه بعد يعنى 14 آذرماه نمايندگان در 
جلسه علنى وارد بررســى ايرادات شوراى 

نگهبان به لايحه CFT شدند.

 تصويب پرحاشيه اصلاحيه
نمايندگان موافق لوايح FATF در اقدامى 
كه شبيه به دور زدن منتقدان بود، بدون 
طى كردن روند قانونى كميسيون امنيت 
ملــى مجلس و اجماع همــه اعضاى اين 
كميسيون، نسخه مدنظر خود را به صحن 
علنى آوردند كه با مخالفت منتقدان روبه رو 
شــد. محمد دهقان به عنوان مخالف در 
همان زمان با اشاره به اين موضوع گفت: 
وقتى طرح يا لايحه اى مصوب مى شود به 
شــوراى نگهبان فرستاده مى شود و شورا 
ايــراد مى گيرد كه مجلــس نمى تواند در 
مواردى كه شوراى نگهبان وارد نشده، وارد 

شــود و چيزى را بررسى كند. در تبصره 
ماده واحده شــوراى نگهبان هيچ ايرادى 
نگرفته بود. تنها به دليل اين كه نوشته شده 
بود «ليست سياه» و شوراى نگهبان گفته 
بود ليســت ســياه نداريم اين كلمه بايد 
به عنوان «ليســت كشورهاى غير همكار» 
تغيير كند. خود دوستان در داخل ليست 
ســياه را مطرح كردند و آن را در ادبيات 
سياسى كشــور جا انداختند. كميسيون 
امنيــت ملى حق ورود بــه اين تبصره را 
نداشــته، جز اين كه بايد عبارت ليســت 
سياه را به «كشورهاى غير همكار» تغيير 
مــى داد. ضمن اين كــه در زمان تصويب 

لايحه كميســيون عدد نداشته و تنها 15 
نفر در جلســه بودند كه لازم است آقاى 

فلاحت پيشه توضيح دهد.
حشــمت االله فلاحت پيشه نيز در پاسخ، با 
رد اين موضوع بيان كرد: «ايرادات با اجماع 
افرادى از مجمع تشخيص مصلحت نظام و 
شوراى نگهبان برطرف شد. با نظر تمامى 
افراد كارگروه در جلسه 6 ساعته به اجماع 

رسيديم».
نهايت اين جلسه پرحاشــيه اين شد كه 
نمايندگان به مصوبه كميسيون امنيت ملى 
رأى مثبت دادند و طبق آن كميســيون 
امنيت ملى برخى ايرادات شوراى نگهبان 

را رفع كرد و در ساير موارد در مصوبه خود 
اصرار نمود؛ لذا موضوع به مجمع تشخيص 
مصلحت ارجاع شد كه هنوز در دستور كار 

اين نهاد قرار نگرفته است.

 پاسخ شوراى نگهبان به اصلاحيه 
مجلس؛ ايرادات همچنان باقى است

ادعاى رفع ايرادات شوراى نگهبان درحالى 
بــود كه همان زمــان نمايندگان مخالف 
اعلام كردند كه كميســيون امنيت ملى 
بسيارى از ايرادات را رفع نكرده است. روز 
گذشته با انتشار پاسخ شوراى نگهبان به 
اين مصوبه اصلاحيه، درست بودن اين ادعا 

ثابت شد.
به گــزارش فارس، شــوراى نگهبان پس 
از بررســى مصوبه اصلاح شده مجلس در 
قالب نامه اى بــه تاريخ 3 دى 97 خطاب 
به على لاريجانى رئيــس مجلس، اعلام 
كرده است كه همچنان اكثر مغايرت هاى 
اين مصوبه با شرع و قانون اساسى در اين 
مصوبه برطرف نشده اســت. متن كامل 
نامه عباســعلى كدخدايى قائم مقام دبير 

شوراى نگهبان به شرح زير 
است: رئيس محترم مجلس 
شــوراى اسلامى، عطف به 
نامه مورخ 97/9/17 و پيرو 
نامه مورخ 97/9/21 لايحه 
الحــاق دولــت جمهورى 
اسلامى ايران به كنوانسيون 
تأمين  با  مقابله  بين المللى 

مالى تروريسم كه با اصلاحاتى در جلسه 
مــورخ چهاردهم آذرمــاه 97 به تصويب 
مجلس شــوراى اسلامى رسيده است؛ در 
جلسه مورخ 97/9/28 شــوراى نگهبان 
موردبحث و بررسى قرار گرفت و با توجه 
به اصلاحــات به عمل آمده به شــرح زير 
اعلام نظر مى گــردد: 1- در بند يك نظر 
قبلى شــوراى نگهبان به جز ايراد بند 3 
سابق (بند 4 مصوبه فعلى)، ساير ايرادات 
اين بند به قوت خود باقى است. 2- ساير 
ايرادات قبلى شوراى نگهبان به جز ايرادات 
2 و 3 نظريه سابق، كماكان به قوت خود 

باقى است.

رد اصلاحيه مجلس توسط شوراى نگهبان

رد پاى مديرعامل هفت تپه در اكثر ايرادات مصوبه  CFT برطرف نشده است
فساد ارزى

سياست: نادر فتورچى نوشت:  اميد اسدبيگى، 
مديرعامل 30 ساله نيشكر هفت تپه كه ويدئو 
بيرون مى داد و به كارگران معترض مى گفت: 
«نبايد متكى به آن ور آب باشيم و بايد زيرسايه 
نظام دســت به دســت هم دهيم» را يادتان 
هســت؟ ديروز در دادگاه فاش شــده كه 98 
ميليون دلار ارز دولتى با همكارى حراســت 

بانك مركزى گرفته و رفته «آن ور آب»!

هتك حرمت و گيس بريده
سياست: سيد مهدى صدرالساداتى با انتشار 
فيلمــى قديمى كــه موهاى يــك زن بريده 
مى شود، نوشت: قضيه اين بود كه يك قاضى 
(هادوى) قسمتى از زمين هاى خودش را وقف 
دانشگاه آزاد كرده بود، اما مى گفت بقيه زمين 
مال خودش اســت. خانواده اش آنجا چادر زده 
بودند كه دانشــگاه آن را نگيــرد. آن زمان نه 
شبكه اجتماعى بود و نه فشار افكار عمومى و 
اين خانواده با هتك حرمت و گيســوى بريده، 
مجبــور به ترك زمين ها شــد. در اين زمين، 
دانشگاهى به نام دانشــگاه آزاد اسلامى علوم 
و تحقيقات ساخته شد (زمان آقاى جاسبى). 
يكى از دانش آموختگان دكتراى همين دانشگاه، 
هيئت علمى و وكيل و همه كاره دانشگاه الزهرا 
در قضيه ده ونك شده اســت. در ده ونك هم 
آقاى وزير وقت مى گويد دانشگاه طمع كرده و 
براى باقى زمين ها هم سند گرفته، در ده ونك 
هــم مردم كتك خوردنــد، پيرزنى را با لباس 
خانگى بيــرون آوردند، خانه ها را خراب كردند 

تا دانشگاه بسازند.

اگر بسيجى هستيد...
وحيد اشترى نوشت: من اگر جاى آقاى دكتر 
كى نژاد عضو شوراى عالى انقلاب فرهنگى بودم، 
به جاى اينكه دكمه يقه ام را تا زير گلو ببندم 
و چفيه بيندازم، مى رفتم پاى حرف بچه هاى 
بسيج دانشجويى مى نشستم كه طى نامه اى از 
ايشــان به عنوان مؤسس و استاد تمام دانشگاه 
صنعتى سهند درخواست كرده اند تا نسبت به 
تخلفات خودش و ابهامات رانت هاى خانواده اش 

در يك جلسه رسمى پاسخگو باشد.

شبكه هاى اجتماعى

اكثر مغايرت هاى 
اين مصوبه با شرع 
و قانون اساسى در 
اين مصوبه برطرف 

نشده است

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

يادداشت
 كسرى عاصفى

 ايرادات شوراى نگهبان چه بود؟
شــوراى نگهبان پس از بررسى مصوبه مجلس درباره الحاق ايران به كنوانسيون مبارزه با 
تأمين مالى تروريسم يا CFT،  بالغ بر 22 مغايرت با شرع و قانون اساسى در اين لايحه را 
مشخص كرد. اما به گفته قائم مقام دبير شوراى نگهبان 3 ايراد اصلى شوراى نگهبان به اين 

لايحه عبارت بودند از:
1-نســبت به مواردى كه طرف مقابل، شــرط را قبول ندارد و يا شرط، خلاف مقتضاى 
كنوانسيون مى باشد، موازين شرع رعايت نشده و مغاير با بند 16 اصل 3 قانون اساسى است.
2-طبــق ماده 6 مصوبه، دولت نمى تواند هيچ حق شــرطى را در خصوص الحاق به اين 
كنوانسيون قبول كند؛ لذا در خصوص گروه هاى تروريستى، اصل كنوانسيون بايد مورد قبول 

دولت قرار گيرد كه خلاف شرع است.
3-مشمول شدن انتقال اطلاعات (مطابق با ماده 18 كنوانسيون)، به مواردى همچون اعمال 
مشروع دفاعى كه ايران براى خود چه به صورت مستقيم از طريق نيروهاى دفاعى كشور 
و چه به صورت نيابتى همچون جريان هاى منطقه اى به كار مى گيرد، خلاف موازين شرع و 

مغاير با قانون اساسى است.



w w w . q u d s o n l i n e . i r

جهان روزنامـه صبـح ايـران
j a h a n @ q u d s o n l i n e . i r

 روزنامه سیاسی، اجت�عی، فرهنگی صبح ایران

ذكر روز
(صد مرتبه)  
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 جيمى كارتر، رئيس جمهور پيشين آمريكا ضمن هشدار به 
پكن و واشنگتن در زمينه عواقب عدم تعامل در مناطق مهم 
خاور دور، همكارى مشترك بين دو كشور را خواستار شده و 
هشدار داد كه هرگونه اشتباه محاسباتى بين آمريكا و چين 

مى تواند به جنگ و فاجعه جهانى منجر  شود.

آنگلا مركل، صدراعظم آلمان در سخنرانى اش كه به مناسبت 
سال نوى ميلادى انجام گرفت، تأكيد كرد: برلين در سال 2019 
در عين تقبل مســئوليت بزرگ تر در عرصه جهانى به دنبال 
راهكارهاى چندجانبه براى حل چالش هاى بين الملل خواهد بود.

تلاش  واشنگتن براى مهار پكن

ترامپ« قانون مقابله با نفوذ راهبردى چين» را   امضا كرد
جهان:رئيــس جمهورى آمريكا در آســتانه ســال نوى 
ميلادى، قانونى را امضا كرد كه نفوذ چين در عرصه جهانى 

بويژه منطقه ايندو - پاسيفيك را به چالش مى  كشد. 
بــه گزارش مهــر به نقل از اســپوتنيك، كاخ ســفيد از 
امضاى مصوبه اى از ســوى دونالد ترامپ رئيس جمهورى 
آمريــكا خبر داد كه با اتكا بــه راهبردى چندجانبه، براى 
پيشبرد منافع واشنگتن در منطقه ايندو-پاسيفيك، ارائه 
شده اســت. كاخ ســفيد در اين باره گفت: ترامپ قانون 
«اطمينان از آســيا» را كه پايه گــذار راهبردى چندجانبه 
براى افزايش امنيت آمريــكا، منافع تجارى و ارزش ها در 

منطقه ايندو - پاسيفيك است؛ امضا كرد.
اين مصوبه ماه ميلادى گذشته در كنگره آمريكا تصويب 
شــد و مبلغ 1.5 ميليارد دلار را به مواردى چون مبارزه با 
نفوذ راهبردى چين در سراسر جهان از جمله تلاش ادعايى 
پكن براى به چالش كشيدن نظم بين الملل، اختصاص داد. 
اين قانون همچنين رئيس جمهورى آمريكا را به توســعه 
راهبردى ديپلماتيك ملزم مى كند كه شــامل همكارى با 
متحدان براى انجام عمليات هاى مشــترك كشتيرانى در 

درياى چين جنوبى و شرقى مى  باشد.
هرچند تغيير استراتژى آمريكا و مقابله با چين راهبردى 
است كه آغاز آن به زمان حضور باراك اوباما در كاخ سفيد 
بــر مى گردد، اما رفتار تقابلــى دونالد ترامپ با پكن بويژه 

در حــوزه جنگ تجارى به گونه اى بوده اســت كه مقابله 
با چين را در صدر اولويت برنامه سياســت خارجى دولت 
ترامپ قرار داده اســت.با اين حال بر اساس اخبار منتشر 
شده در رســانه هاى آمريكايى ترامپ با وجود امضاى اين 
قانون، حدود 20 ماده را مشمول استثنائاتى كرده تا دست 
وى را براى اعمال تصميم گيرى هاى آتى در منطقه ايندو 
- پاسيفيك بويژه در رابطه با كره شمالى، باز بگذارد.ترامپ 
براى تأكيد بر توانايى هاى خود در عرصه سياست خارجى 
روند گفت وگوهاى پيونگ يانگ- واشــنگتن را تســريع 
بخشيده است، اما تا كنون اين گفت وگو ها نتيجه اى نداشته 
است. روز گذشــته كيم جونگ اون،  رهبر كره شمالى در 
پيامى به مناســبت سال نوى ميلادى با تأكيد بر تصميم 
كشورش براى خلع ســلاح هسته اى، هشدار داد چنانچه 
ايالات متحده همچنان پيونگ يانگ را به يك اقدام يكجانبه 
وادار كند احتمالاً مسير جايگزينى را انتخاب خواهد كرد.
تحليلگران معتقدند شتاب رشد اقتصادى چين در دهه هاى 
اخير برترى اقتصادى و نظامى آمريكا در آسيا و جهان را با 

چالش مواجه نموده است. 
جمهورى خلق چين براى رسيدن به جايگاه يك ابرقدرت، 
نفوذ مؤثر در سازمان هاى منطقه اى را در اولويت قرار داده 
تــا از ظرفيت هاى آنان در راســتاى تأمين انرژى و حفظ 

امنيت ملى خود استفاده كند.

بدون تيتر

اتاق فكر

اسپوتنيك: پادشــاه عربستان دليل ايجاد 
تغييرات در كابينه را ادامه روند توسعه كشور 

اعلام كرد.
رهبرى  آلمان  ارتــش  آلمان:  خبرگزارى 

نيروهاى واكنش سريع ناتو را برعهده گرفت.
العرب: امارات مى گويد كه محاصره قطر در 

سال جديد ميلادى ادامه خواهد داشت.

انديشكده بروكينگز بررسى كرد
راست افراطي، تهديدى 

بزرگ تر از داعش براى آمريكا
خالدى: دانيل بيمن، پژوهشــگر انديشكده 
بروكينگز در يادداشــتى با عنوان «اخبارى 
خوب از تروريســم» با بيــان اينكه به نظر 
مى رسد تهديد داعش براى آمريكا كمرنگ 
شده است، نوشــت: ايالات متحده در سال 
2018 تنها يك مورد از تروريســم مرتبط با 
اسلامگرايان افراطى را تجربه كرد، جايى كه 
يك پسر نوجوان در فلوريدا با الهام از تبليغات 
تروريست هاى داعش، دوست 13 ساله خود 
را در خواب به قتل رساند؛ اين در حالى است 
كه افراد زيادى ســال گذشته در آمريكا در 
اقدامات تروريسم جريان هاي راست  نتيجه 
افراطي جان خود را از دســت دادند.در ادامه 
اين گزارش آمده است: به نظر مى رسد دونالد 
ترامپ اين واقعيت را ناديده مى گيرد. وى از 
ترس ايجاد شــده در موضوع تروريسم براى 
توجيه اقدامات خود در برخورد با مهاجران 
و گرفتن بودجه بيشــتر براى ساخت ديوار 
در مرز مكزيك (جايى كه هيچ تروريســت 
شــناخته شــده جهادى از آن عبور نكرده) 
استفاده مى كند. بايد توجه داشت كه تهديد 
تروريســم هميشــه در حال تكامل است. 
اگرچه داعش در ســال گذشــته متحمل 
ضربات سختى شده است اما گرگ هاى تنها 
همچنان براى غرب خطرناك هستند. با اين 
وجود شايد بيشترين نگرانى در غرب افزايش 
خشــونت جريان هاي راســت افراطي است 
كه لفاظى هاى ترامپ هم به آن مشــروعيت 

بيشترى داده است.

عقب نشينى ترامپ از مواضع اوليه
نظاميان آمريكايى چهار ماهه 

از سوريه خارج مى شوند
مهر: روزنامه نيويورك تايمز از فرصت چهار 
ماهه دونالد ترامپ به ارتش اين كشور براى 
خروج از سوريه خبر داد. ظاهراً اين تصميم 
رئيس جمهورى آمريــكا درپى ابراز نگرانى 
فرماندهان نظامى اين كشور درباره بازتاب 
منفى خروج شــتاب زده آن ها از سوريه بر 
روند مبارزه با داعش صورت گرفته اســت. 
ترامــپ پيشــتر مهلــت 30 روزه را براى 
عقب نشــينى نيروها تعيين كرده بود. در 
همين حال اما شــبكه خبرى الميادين از 
ورود نخســتين گروه نظاميان آمريكايى از 
خاك سوريه به يك پايگاه عراقى در نزديكى 

اقليم كردستان خبر داد. 

ايسنا: جان كلى، رئيس پيشين كاركنان 
كاخ ســفيد اعتراف كرد كه در تمام اين 
مدت دروغ گفته و كاخ ســفيد در بحران 
اســت. اين در حالى اســت كه از ســوى 
ديگر واشنگتن پست نوشــت ترامپ در 
710 روز 7645 دروغ گفته اســت؛ يعنى 
روزانه بيــش از 10 دروغ. در همين حال 
ژنرال پترائوس از پذيرش رياست پنتاگون 
به دليل اختلاف نظر با ترامپ ســر باز زد. 
روز گذشته همچنين سخنگوى پنتاگون 
استعفا داد. همزمان برنان، رئيس سابق سيا 
ابراز اميدوارى كرد كه جمهورى خواهان در 

2019 از حمايت ترامپ دست بكشند. 

فارس: منابع خبرى از تخليه بخش هايى از 
فرودگاه «شيپخول» شهر آمستردام، پايتخت 
هلنــد به دليل تهديد امنيتــى خبر دادند. 
پليس هلند روز دوشــنبه بعد از دستگيرى 
پنج نفر در هلند و آلمان به اتهام برنامه ريزى 
حمله تروريستى در آماده باش قرار گرفته بود. 
انتشار اين خبر در حالى است كه در حمله 
فردى با چاقو به ســوى مردم در مركز شهر 
منچستر انگليس نيز سه نفر زخمى شده اند. 
همزمان با آغاز ســال نــوى ميلادى تدابير 
امنيتى در كشورهاى غربى بشدت افزايش 
يافته و تنهــا 7000 نيروى امنيتى وظيفه 
تأمين امنيت شهر نيويورك را بر عهده دارند.

باشگاه خبرنگاران: رهبر كره شمالى در 
پيام آغاز سال نوى ميلادى، بر پايبندى خود 
به خلع سلاح هسته اى شبه جزيره كره تأكيد 
كرده و در عين حال، هشدار داد در صورتى 
كه آمريكا همچنان بر اعمال تحريم هاى خود 
پافشارى كند؛ وى نيز مجبور به تغيير مسير 
خواهد شد. كيم جونگ اون در اين باره گفت: 
چنانچه آمريكا تفسير غلطى از صبر ملت ما 
داشته باشد، شايد چاره اى جز انتخاب راهى 
جديد براى تضمين امنيت حق حاكميت و 
منافع خود نداشــته باشيم. وى در اين پيام 
همچنين از آمادگى بــراى ديدار مجدد با 

رئيس جمهورى آمريكا سخن گفت. 

كاخ سفيد در بحرانهشدار سال نويى «كيم» به «ترامپ»سايه ناامنى بر سر غرب
تخليه فرودگاه آمستردام هلند 

به دليل تهديد امنيتى
آمريكا صبر ما

 را غلط تفسير نكند
ترامپ روزانه بيش از 10 بار 

دروغ مى گويد

بازى واشنگتن با دم اژدها
دونالد ترامپ روز گذشته قانونى را براى مقابله با نفوذ راهبردى چين در جهان امضا 
كرد. اقدامى كه مى تواند نوعى خصومت ورزى آشكار نسبت به پكن تفسير شود. اما 
واقعيت اين است كه مقابله با چين براى آمريكا يك راهبرد طولانى مدت يا استراتژى 
كلان (Grand Strategy) است. استراتژى كلان به تركيب مفهوم راهبرد و سياست 
ملى اشــاره دارد كه در چارچوب آن استراتژى هاى بخشى همچون راهبرد نظامى، 
راهبرد اقتصادى، راهبرد سياســى و راهبرد تجارت كشور قرار مى گيرد. از همين رو 
است كه چنين راهبرد هايى با وجود تغييرات در رأس هرم قدرت بازهم ثابت مى مانند. 
مقابله با چين براى آمريكايى ها از اين جنس است. استراتژيست هاى آمريكايى جدا از 
گرايشات حزبى شان مطمئن هستند كه نظم جهانى بعدى از خاور دور آغاز خواهد 
شــد. از همين رو بيشترين توجه خود را معطوف به همين بخش از جهان كرده اند. 
«تغيير ثقل اســتراتژيك از خاورميانه به خاور دور»؛ راهبردى كه در اكتبر 2011 در 
مقاله اى به قلم هيلارى كلينتون وزير خارجه وقت آمريكا با عنوان «قرن آرام آمريكايى »
 (America’s Pacific Century) در نشريه فارين پالسى منتشر شد، همچنان 
در دستور كار شوراى امنيت ملى آمريكا و كاخ سفيد قرار دارد. امضاى قانون «اطمينان 
از آسيا» به منظور كنترل راهبردى چين توسط دونالد ترامپ در آستانه سال جديد 
ميلادى را مى توان در همين راســتا تفسير كرد.با اين حال بايد توجه داشت كه اين 
تغيير ثقل از دو بخش تشكيل شده است كه هر كدام با اما و اگرهايى رو به رو هستند. 
بخــش اول ثقل زدايى از خاورميانه (Pivot from Middle East) اســت.در اين 
بخش سؤال اصلى اين است كه آيا آمريكا مى تواند از خاورميانه ثقل زدايى كند و در 
سياست هاى خود كمتر بر اين منطقه تمركز كند؟ اين مسئله عميقاً مورد ترديد و 
شك است. بخشى از اين ترديدها معطوف به تعهدات آمريكاست كه البته دولت ترامپ 
بشدت نسبت به آن بى اعتناست و بخشى ديگر منافع اين كشور كه به اين راحتى 
 (Pivot to Asia) نمى توان از آن گذشــت. قسمت دوم هم ثقل گرايى در آســيا
اســت. چنين اقدامى نيز با توجه به حساسيت هاى روز افزون چين، اعتماد به نفس 
اقتصادى و البته ســرمايه گذارى هاى نظامى پكن مى تواند بسيار پر هزينه و تنش زا 
باشــد. كانادا اخيراً طعم بازى با دم اژدها را در دســتگيرى مدير ارشد مالى شركت 
هوآوى چشيده اســت. نمونه اى كه مى تواند عبرتى براى ثقل گرايى آسيايى باشد.
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عكس نوشت

شوخى  بيجاى  هسته اى آمريكا!
فرماندهى هسته اى آمريكا در شب سال نو آبروريزى كرد. فرماندهى مسئول 
زرادخانه هسته اى آمريكا در شب سال نوى ميلادى پيامى در توييتر با فيلمى 
از پرتاب بمب و موشك از يك بمب افكن رادار گريز بر ميدان «تايمز» منتشر 
كــرد. اين پيام توييترى به همراه ويدئويــى از بمب افكن رادار گريز «بى-2 
اسپيريت» منتشر شد كه يك بمب نفوذگر را پرتاب مى كند. اين اقدام موجى 
از انتقادات را به دنبال داشــت. كاربران توييتر، آن را پيامى بسيار عجيب و 
غريب و ترسناك توصيف كرده و خلاف سنت هاى سال نو براى آرزوى صلح 

و آرامش در جهان دانستند.
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